
Úvod do roku 2019
Z hlediska celostátního byl rok 2019 dle mého nározu do značné míry rokem jakéhosi bilancování 
a připomínání si oněch třiceti let, které uběhly od listopadových událostí roku 1989. 
Mokrá-Horákov si 30. výročí připomněla hned dvěma způsoby, jednak otištěním vzpomínek aktérů,
aktivních účastníků událostí roku 1989 v obecním Zpravodaji a jednak jakýmsi symbolickým
ohlédnutím za uplynulými třiceti lety prostřednictvím výstavky v sále Mediatéky v Mokré.
Z hlediska obecního bych ještě připomněla další dvě důležitá výročí. Tím prvním bylo sté výročí
počátků organizované tělovýchovy v Mokré a tím druhým pak 40. výročí založení Klubu seniorů
tamtéž.
Už čtvrtým rokem po sobě jsme šli opět k volebním urnám. Tentokrát proto, abychom si zvolili své
zástupce do Evropského parlamentu. 
Snad poprvé zažila naše obec dotazníkové šetření, jehož výsledky se staly podkladem pro tvorbu
dvou zásadních dokumentů - Programu rozvoje obce Mokrá-Horákov v letech 2020-2025 a  Zásad 
rozvoje území obce Mokrá-Horákov. 
Jedním z nejmarkantnějších projevů toho, jak daná obec funguje, je pro běžného občana to, kam 
obec investuje, proto je na místě zmínit také největší investiční akce. Tou nejnákladnější akcí roku 
2019 bylo dokončení komunikace Horákov-Půllány. Co se týká celkových nákladů, hned po
komunikaci v Horákově následuje rekonstrukce odborných učeben v základní škole. Ovšem 
v případě rekonstrukce učeben získala obec nemalé prostředky z dotace Ministerstva školství,
tělovýchovy a mládeže. 

1. Kap. Činnost obecního zastupitelstva, hospodaření obce, činnost rady 
a komisí, OÚ

Volby do Evropského parlamentu
Volby  do Evropského parlamentu  se  konaly  24.–25.  5.  2019.  Volební  účast  v Mokré-Horákově
činila 32,13 %, což znamená, že k volbám přišlo 702 voličů z celkového počtu 2 185. 
V celostátním měřítku byla volební účast 28, 72 %.
Výsledky voleb v Mokré-Horákově byly následující:
1. ANO 2011   21,96 % 154 hlasů
2. ODS 15,40 % 108 hlasů
3. Piráti 11,84 %  83 hlasů
    KDU-ČSL 11,84 % 83 hlasů
5. SPD 8,84 % 62 hlasů
6. STAN+TOP 09 7,84 % 55 hlasů
7. KSČM 5,99 % 42 hlasů
Umístění stran na prvních dvou místech kopírovalo celostátní výsledky. Na 3. až 4. místě se u nás
shodně umístili Piráti a KDU-ČSL. V rámci republiky skončilo KDU-ČSL na 6. místě a na čtvrtém
STAN+TOP 09. SPD shodně obsadilo 5. pozici. 

Složení obecního zastupitelstva v roce 2019
1. Miroslav Barták ČSSD, člen zastupitelstva
2. Ivana Brzobohatá bez polit. příslušnosti, kandidát ČSSD, členka 

zastupitelstva
3. Oldřich Drápal Sdruž. nezávisl. kandidátů obce Mokrá-Horákov, člen 

rady, člen finančního výboru
4. Michal Janků Sdruž. nezávislých kandidátů obce Mokrá-Horákov,

místostarosta
5. Mgr. Eva Jochecová Jinak – sdružení nezávislých kandidátů, členka rady
6. Radim Kolář Sdruž. nezávislých kandidátů obce Mokrá-Horákov, 

předseda fin. výboru a sport. komise
7. Lukáš Lazarčík Sdružení nezávislých kandidátů obce Mokrá-Horákov, 

člen kulturní komise
8. František Pejřil ODS, zastupitel
9. PaedDr. Eliška Rotreklová KDU-ČSL, předsedkyně sociální komise
10. Aleš Ryšánek ČSSD, zastupitel
11. Ing. Kateřina Rubínová ODS, předsedkyně stavební a dopravní komise
12. Ing. Monika Skotalová Sdruž.  nezávislých kandidátů  obce  Mokrá-Horákov,  

předsedkyně kulturní komise



13. Ing. Barbora Švehlová Sdruž. nezávisl. kandidátů obce Mokrá-Horákov, 
starostka

14. Martin Urbánek Ano 2011, člen rady
15. Mgr. Martin Vojtěch bez polit. příslušnosti, kandidát ČSSD, předseda 

kontrolního výboru

Změna ve složení Zastupitelstva obce Mokrá-Horákov
Dne 11. 10. 2019 pan Aleš Ryšánek doručil prostřednictvím podatelny Obecního úřadu Mokrá-
Horákov svoji rezignaci na funkci zastupitele obce. Tímto dnem zanikl jeho mandát a na jeho místo
postoupil  pan  Ludislav  Harašta.  Pan  Aleš  Ryšánek  se  zúčastnil  pouze  ustavujícího  jednání
zastupitelstva  5.  11.  2018  a  do  doby  své  rezignace  se  jednání  ani  práce  zastupitelstva  nijak
neúčastnil. 
Pan Ludislav Harašta složil poslanecký slib na 8. jednání zastupitelstva 16. 12. 2019.

Jednání Zastupitelstva obce Mokrá-Horákov v roce 2019
Během  roku  2019  se  uskutečnilo  celkem  pět  veřejných  jednání  zastupitelstva  a  tři  pracovní.
Výraznou  změnou  oproti  předcházejícím  volebním  obdobím  je  to,  že  zastupitelé  dostávají
s dostatečným předstihem podklady k jednání, takže si  je mohou v klidu prostudovat,  aby mohli
kompetentně rozhodnout. Řadu materiálů mají možnost i zástupci veřejnosti  sledovat v digitální
podobě na obrazovce. 
4. veřejné jednání   20. 2. 2019
5. veřejné jednání   24. 4. 2019
Pracovní jednání zastupitelů    4. 6. 2019
6. veřejné jednání   19.6. 2019
Pracovní jednání zastupitelů  11 . 9. 2019
7. veřejné jednání  18. 9. 2019
Pracovní jednání zastupitelů       25. 11. 2019
8. veřejné jednání           16. 12. 2019

Příjmy        Plánované     Po rozp. opatř.
0000     Dotace na skalní stěnu z Jm kraje                          400 000
0000     Dotace na sčítání lidu                      4 400
0000     Dotace na stabilizaci skalní stěny z MŽP               4 617 100
0000     Dotace na schodolez z MŠMT pro ZŠ                    86 000
0000     Dotace z JmK pro hasiče+volby do EP                  209 000
0000     Dotace z MŠMT pro ZŠ              1 082 000
0000     Daně – přísp. obce Hosť. a Vel. na žáky                 105 000
0000     Daně, poplatky, dotace         43 000 000             48 132 900
1032     Lesy – podpora ost. produkč. činností                10 000                    15 000
2143     Cestovní ruch, Bike Point                  1 000                    10 000
2144     Ostatní služby – reklamní plocha                19 000                    23 000
2212     Silnice – dar z ČMC                  200 000
3113      ZŠ – příjem z investičního fondu                  160 000
3314     Obecní knihovna                20 000                    30 000
3319     Kulturní vystoupení+dar ČMC              200 000                  100 000
3326     Kaple – přeplatek za el.                         500
3341     Hlášení místním rozhlasem                  2 000                      2 000
3349     Inzerce ve Zpravodaji                  4 000                      4 000
3392     Kulturní dům - nájemné                65 000                  105 000
3399     Ples, hody, dar ČMC, nájem sálu                90 000                  208 000
3412    Sportovní zařízení v majetku obce, přepl.
            energií, fin. dar SDH., běžecká dráha

                50 000                    98 800

3419    TJ, FC - dar ČMC                  150 000
3429    Senior klub Mokrá – dar ČMC                    20 000
3612    Nájem z bytů, služby              520 000                  520 000
3613     Nebyt. prostory, dopl. služeb, přepl. en.              650 000                  665 000
3631     V.O. – přepl. en.
3639    Nájem a prodej pozemků, věc. břemena                60 000                  338 800



3723    Sběrný dvůr – železný šrot, přepl. en.                50 000                    63 600
3725    Eko-kom (tříděný odpad), dar za třídění              250 000                  273 000
4351    Pečov. služba + DPS nájem z bytů, en.              850 000                  878 000
5512   Hasiči – přepl. energií                      8 900
6171   Obecní úřad – přepl. energií                15 000                    23 400
6310   Úroky, dividendy, fin. operace                  2 000                      2 000
Tř. 8 financování               3 000 000
Celkem         45 858 000             58 526 400

Výdaje          Plánované      Po rozp. opatř.
1014    Deratizace a odchyt zvířat                30 000                   40 000
1032    Lesy – pěstební činnost                50 000                 130 000
1036    Činnost lesního hospodáře                10 000                   10 000
2143    Cestovní ruch – nedok. inv. Bike Point                80 000                   80 000
2212    Silnice – Půllány, TASY, skalní stěna           7 250 000             11 150 000
2219    Chodníky, parkoviště           1 500 000              1 500 000
2221    Dopravní obslužnost zajišť. dopravcem                50 000                   50 000
2292    Dopravní obslužnost zajišť. Kordisem              195 100                 195 100   
2310    Pitná voda – přísp. na ATS                50 000                   50 000
2321    Odvádění a čištění odpadních vod, opr. 
            dešť. kanalizace Půllány

          3 500 000              3 610 000

3111    MŠ – provoz           1 240 000              1 240 000
            MŠ – oprava budovy           1 150 000                 590 000
3113    ZŠ – dotace z MŠMT              1 082 000
            ZŠ – provoz 
            (odpisy 88 tis.+učebny 100 tis.)

          3 400 000              3 588 000

            ZŠ – přísp. invest.                 120 000
            ZŠ – schodolez (dotace)                   86 000
            ZŠ – opravy, jídelna           1 600 000              1 600 000
            ZŠ – rekonstrukce odborných učeben              5 360 000
3231    ZUŠ                50 000                   50 000
3313    Provoz kin, kinematograf bří Čadíků                30 000                   30 000
3314    Obecní knihovna              950 000              1 050 000
3319    Kronika, kulturní vystoupení              200 000                 200 000
3326    Obnova kult., nár. a hist. povědomí                70 000                   70 000
3341    Rozhlas a televize                50 000                   50 000
3349    Zpravodaj+ kalendáře              300 000                 350 000
3392    Kulturní dům              500 000                 500 000
3399    SPOZ – ples, hody, vítání, sál              550 000                 550 000
3412    Hřiště u ZŠ, šatny FC, koupaliště, 
            dráha hřiště Horákov

             950 000              1 090 000

3419    TV - sport              700 000                 746 000
3421    Činnost dětí a mládeže, dět. hřiště              200 000                 200 000
3429    Senior kluby+spolky              100 000                 140 000
3612    Bytové hospodářství              200 000                 320 000
3613    Nebytové prostory, zubní ord.              800 000              1 600 000
3631    Veřejné osvětlení              700 000                 780 000
3635    Územní plán, mapový inform. systém               20 000                   80 000
3636    Územní rozvoj                   60 000
3639    Veř. prospěš. práce, nákup auta, pozem.          3 600 000              3 805 000  
3721    Nebezpečné odpady               25 000                   25 000
3722    Pevný domovní odpad a sběrný dvůr          1 750 000              1 750 000
3723    Sběr a svoz ostatních odpadů             900 000                 750 000
3725    Tříděný odpad             200 000                 455 900
3745    Veřejná zeleň             800 000                 874 000
4351    Pečovatelská služba+DPS             900 000                 900 000
5212    Ochrana obyvatel               40 000                            0



5213    Krizová opatření                   40 000
5311    Bezpečnost a veř. pořádek             150 000                 150 000
5512    Hasiči, zásah. oděvy, technika z JmK             350 000                 472 000
6112    OZ          2 200 000              2 670 000
6117    Volby do EP                   87 000
6171    OÚ + Stavební úřad, sčít. lidu + energie           6 700 000              6 840 400
6310    Výdaje z fin. operací               25 000                   25 000
6320    Pojištění majetku obce             200 000                 200 000
6399    Fin. operace, daň z příjmu PO, DPH          1 500 000              1 100 000
6402    Finanční vypořádání minulých let               42 900                   35 000
Celkem        45 858 000            58 526 400

Největší dokončené investiční akce roku 2019
1. Komunikace Horákov-Půllány
– jen za rok 2019 do této akce obec investovala cca 3 747 tis. Kč, celkové náklady - 4 472 tis. Kč. 
Za dešťovou kanalizaci platila obec v roce 2019 ještě 228 tis., celkem 2 588 tis. Kč.
V součtu, tedy i za předcházející roky včetně přeložky vodovodu a dešťové kanalizace, si akce 
vyžádala téměř 8 milionů korun. 

2. Rekonstrukce odborných učeben v ZŠ Mokrá-Horákov
Rekonstrukcí prošly celkem 3 učebny: chemie, fyziky a výpočetní techniky. Zejména v učebně 
výpočetní techniky kapacita ani kvalita vybavení neodpovídala stávajícím požadavkům. 
a) rekonstrukce učeben – stavební práce 
– náklady v roce 2019 – 2 062 tis. Kč, celkem 2 229 tis. Kč
b) vybavení učeben
 – 3 292 tis. Kč, při čemž obec obdržela dotaci z ministerstva školství ve výši 3 127 tis. Kč. 
Pozn. další počítačové vybavení a zakoupení tiskárny pro potřeby základní školy stálo obec cca 
691 tis. Kč, ale i v tomto případě byla většina částky uhrazena z dotace (656 tis. Kč).

3. Rekonstrukce zubní ordinace - 489 tis. Kč
V rámci rekonstrukce se řešily následující problémy: vodovodní potrubí, kanalizace, topení, 
podlahové krytiny, montáž podhledů, elektroinstalace a osvětlení. (K problematice zubní ordinace 
viz blíže v kapitole zdravotnictví.)

4. Zakoupení osobního automobilu pro potřeby pracovní skupiny obce – 283 tis. Kč (např. 
zajištění dopravy seniorů k lékaři, popř. na nákup)
+ nakladač s výložníkem – 63 tis. Kč
+ vanový kontejner k autu Bonetti – 43 tis. Kč

5. Pořízení exteriérových žaluzií pro mateřskou školu – 2. etapa – 224 tis. Kč
+ videotelefony a WiFi – asi 120 tis. Kč
+ mlhoviště – cca 116 tis. Kč

6. Vybudování cvičné dráhy pro hasiče na hřišti v Horákově – 203 tis. Kč

Nákup a prodeje pozemků
Během roku 2019 obec nakoupila pozemky za 83 tis. Kč a odprodala pozemky v hodnotě 5,5 tis.
Kč. Nakupovaly se např. pozemky pod stávajícím fotbalovým hřištěm pod Horákovem.

Nedokončené investice za rok 2019
1. Zajištění skalní stěny v lokalitě Velké zatáčky – křižovatka ke koupališti 
-náklady na celkové řešení problému skalní stěny poblíž koupaliště v Mokré se jen za rok 2019
vyšplhaly k sumě 5 595 tis. Kč, ovšem dotace od ministerstva životního prostředí činila 4 617 tis.
Kč. Celkové náklady ke konci roku 2019 (i za předcházející období) byly 6 167 tis. Kč

Projekt na zajištění nestabilní stěny v křižovatce u koupaliště byl zpracován už v roce 2016. Dle
tohoto projektu byly celkové náklady vyčísleny na 6 034 tis. Kč. Ministerstvo životního prostředí
přislíbilo dotaci v maximální výši 5 128 tis. Kč. Na základě detailnějšího geologického posouzení
nestability svahu a na základě skutečnosti, že ceny stavebních prací průběžně rostly, byl počátkem
roku 2018 projekt včetně rozpočtu aktualizován a vyčíslen celkově na 10 718 tis. Kč. Vzhledem
k podstatnému  rozdílu  v předpokládané  ceně  se  vedení  obce  rozhodlo  pro  další  jednání



s ministerstvem životního prostředí o možnostech navýšení dotace a o prodloužení termínu jejího
čerpání. 
Na  4.  veřejném  jednání  Zastupitelstva  obce  Mokrá-Horákov  byly  předloženy  ke  schválení  3
varianty dalšího postupu při zajištění nestabilní stěny:
a) terasovité řešení – náklady cca 6 mil. Kč (5,1 mil. Kč z dotace z ministerstva životního prostředí)
b) zpevnění pomocí ocelových sítí – náklady cca 11 mil. Kč
c) ukončení projektu
Zastupitelé schválili první variantu, tedy pokračování v administraci levnějšího řešení.
Po zveřejnění komplexní zadávací dokumentace na profilu zadavatele své nabídky podaly celkem
tři  firmy  a  komise  pro  otevírání  obálek  pak  určila  jejich  pořadí.  První  místo  zaujala  firma
STRABAG Rail a. s. se sídlem v Ústí nad Labem. Zastupitelstvo obce na svém 5. veřejném jednání
pověřilo radu uzavřením smlouvy s touto firmou. 
V červnu zahájila práce vybraná firma a po odstranění náletových rostlin byla zjištěna odlišná
skladba horniny, se kterou nepočítal ani projekt. Jako nevyhnutelné se ukázalo požádat o navýšení
dotace. Kromě dotace z ministerstva životního prostředí přislíbil finanční pomoc i Jihomoravský
kraj (400 tis. Kč) a Českomoravský cement (200 tis. Kč).
Na  posledním  jednání  v roce  2019  Zastupitelstvo  obce  Mokrá-Horákov  schválilo  pokračování
realizace  a  administrace  akce  „Zajištění  skalní  stěny  v lokalitě  Velké  zatáčky  –  křižovatka  ke
koupališti v Mokré-Horákově“ s předpokládanou cenou navýšení díla o 5.436.746,83 Kč. 
Z vlastních zdrojů by měla obec zaplatit 815 tis. Kč a dotace z ministerstva životního prostředí by
měla činit 4.621 tis. Kč.

2. Parkoviště u mateřské školy v Mokré
- projektová dokumentace – 56 tis. Kč

3. Přístavba dílen u základní školy – za rok 2019 náklady asi 36 tis., celkově dosud 410 tis. Kč.

Pozn. Přehled dotací, které obec obdržela v roce 2019, je patrný z uvedeného rozpočtu (viz dříve).

Poskytnutí příspěvků (dotací) z rozpočtu obce
1. Poskytnutí dotace Tělovýchovné jednotě Mokrá-Horákov, z. s.

sportovní činnost 265 000 Kč
na MDD   40 000 Kč
oslavy 100. výročí tělovýchovy v obci   25 000 Kč
turnaje   20 000 Kč
horolezecký oddíl – dresy 10 000 Kč

2. Poskytnutí dotace Fotbalovému klubu Mokrá-Horákov, z. s.  
sportovní činnost  200 000 Kč

3. ZUŠ Pozořice, pobočka Mokrá   47 000 Kč

4. Paspoint, z. s. - pomoc pro rodiny dětí s autismem   30 000 Kč

5. Dotace na zajištění sociálních služeb v obci firmě Sanus 24 855 Kč

6. Klub rodičů při ZŠ Mokrá-Horákov 20 000 Kč

7. Junák, středisko Pozořice 17 000 Kč

Další dotace:
- Český svaz včelařů, z. s., zákl. organizace Pozořice   8 500 Kč
- Oblastní charita Rajhrad              2 800 Kč
- Domov sv. Josefa v Žirči  2 800 Kč
- Linka bezpečí  2 000 Kč
- Asociace rodičů a přátel zdravotně postižených dětí 2 000 Kč
Celkem 716 955 Kč

Obecně závazné vyhlášky a nařízení obce
Obecně závazná vyhláška obce Mokrá-Horákov č. 1/2019 o nočním klidu
Jako první byla v roce 2019 schválena zastupitelstvem obce vyhláška o nočním klidu. 



Obecně závazná vyhláška obce Mokrá-Horákov č. 2/2019 o poplatku ze psů
Vzhledem ke skutečnosti, že vstoupil v platnost nový zákon o obecních vyhláškách, bylo třeba vy-
tvořit dvě nové vyhlášky (o poplatku ze psů a o poplatku za užívání veřejného prostranství), aby od-
povídaly stávající právní normě. Při stanovení poplatku za psa došlo vesměs k jeho navýšení. Ve
vyhlášce jsou specifikovány osoby, které jsou od poplatku osvobozeny, popř. platí pouze sníženou
částku.

Obecně  závazná  vyhláška  obce  Mokrá-Horákov  č.  3/2019  o  místním  poplatku  za  užívání
veřejného prostranství
Na  prosincovém  jednání  schválilo  Zastupitelstvo  obce  Mokrá-Horákov  vyhlášku  o  místním
poplatku za užívání veřejného prostranství. Vyhláška specifikuje pojem zvláštní užívání veřejného
prostranství i samotné veřejné prostranství. Dále uvádí ohlašovací povinnost poplatníka, určuje
výšku  poplatku  v jednotlivých  typech  případů  a  také  splatnost  poplatku.  V článku  7  jsou
vyjmenovány případy, kdy se poplatek neplatí. Článek 8 konkretizuje, kdy může dojít k navýšení
poplatku.  Účinnosti  tato vyhláška nabyla 1.  1.  2020 a zároveň se  tím zrušila  obecně závazná
vyhláška o místním poplatku z roku 2004. Nedílnou součástí vyhlášky je i příloha č. 1 – snímek
katastrální mapy s barevně zvýrazněnými veřejnými prostranstvími 
a s pozemky ve vlastnictví obce.

Nový Jednací řád Zastupitelstva obce Mokrá-Horákov
Návrh nového Jednacího řádu obce Mokrá-Horákov byl projednán na 4. veřejném jednání ZO. Dle
návrhu jednacího řádu získali nově občané možnost vyjádřit se k projednávanému bodu v diskusi
ještě před hlasováním. Ze zasedání zastupitelstva vzešel návrh, aby byly zápisy ze zastupitelstev
zveřejňovány na webových stránkách obce v souladu s pravidly GDPR. Zastupitelé se dohodli na
tzv. zkušebním provozu, kdy se zápisy z následujících tří jednání ZO budou zápisy uveřejňovat. Poté
se situace vyhodnotí a popřípadě se zveřejňování zápisů na webu obce zapracuje do jednacího
řádu. 

Na  svém  posledním  jednání  v roce  2019  schválili  zastupitelé  dle  nařízení  vlády  č.  338/2019
odměny za výkon neuvolněných členů zastupitelstva pro rok 2020 takto:

- člen zastupitelstva obce 1 805 Kč (v roce 2019 - 1 641 Kč)
- člen ZO + člen výboru či komise    3 010 Kč (2019 - 2 736 Kč)
- člen ZO + předseda výboru či komise 3 611 Kč (2019 - 3 283 Kč)
- člen ZO + rady obce 7 223 Kč (2019 - 6 566 Kč)
- člen ZO + rady obce + člen výboru či komise 7 223 Kč (2019 - 6 566 Kč)
- člen ZO + rady obce + předseda výboru či komise 7 223 Kč (2019 - 6 566 Kč)

Odměny členům zastupitelstva obce
V souladu s §76 zákona o obcích lze členům zastupitelstva poskytnout mimořádnou odměnu za
splnění mimořádných nebo zvláště významných úkolů obce, přičemž souhrnná výše této odměny
pro uvolněné členy zastupitelstva obec za kalendářní rok nesmí být vyšší než dvojnásobek nejvyšší
odměny, která jim v průběhu roku náležela za měsíc. Pro neuvolněné členy zastupitelstva platí, že
souhrnná výše této odměny za kalendářní rok nesmí být vyšší než dvojnásobek maximální výše od-
měny, kterou za výkon jimi zastávané funkce nebo souhrnu za jimi zastávaných funkcí za měsíc
stanoví zákon. 
Zastupitelstvo schválilo na červnovém jednání mimořádnou odměnu Ing. Barboře Švehlové, sta-
rostce obce, a Michalovi Janků, místostarostovi obce, ve výši jedné měsíční odměny. 
Zastupitelstvo obce Mokrá-Horákov schválilo na posledním jednání roku 2019 mimořádnou odmě-
nu za splnění mimořádných a zvlášť závažných úkolů ve výši jedné měsíční odměny Ing. Barboře
Švehlové, starostce obce, PaedDr. Elišce Rotreklové, předsedkyni sociální komise, Ing. Kateřině
Rubínové, předsedkyni stavební a dopravní komise, Ing. Monice Skotalové, předsedkyni kulturní
komise, a Radimu Kolářovi, předsedovi finančního výboru (blíže viz zápis z 8. jednání OZ).

Programové prohlášení Zastupitelstva obce Mokrá-Horákov 2018–2022
1.         Budeme usilovat o maximální transparentnost výběrových řízení.
2.         Dokončíme rozestavěnou komunikaci „Půllány“ v Horákově. 
3.         Opravíme povrch komunikace ke sběrnému dvoru a mezi garážemi na sídlišti Mokrá.
4.         Rozšíříme parkovací kapacity na sídlišti, ve staré Mokré i v Horákově.
5.         Budeme finančně podporovat sportovní i občanské spolky v jejich činnosti.
6.         Zlepšíme kvalitu údržby obecních staveb a pozemků. Zajistíme systematickou péči o

     památky na katastru obce (kaple, památky, kříže).



7.         Budeme usilovat o odkup a projekt adaptace objektu „smíšeného zboží“ na objekt se 
    službami pro občany a pro obecní využití.

8.        Budeme pokračovat ve výkupu pozemků pro realizaci spojovací komunikace ze sídliště
              k pneucentru.
9.        V případě získání dotace zahájíme rekonstrukci bazénu v základní škole.
10.      Zlepšíme vybavení dětských hracích ploch a odpočinkových míst a budeme pokračova

    v péči o zeleň i zadržování vody v krajině.

Program rozvoje obce Mokrá-Horákov na období 2020–2025
V květnu  roku  2019  se  ve  víceúčelovém  sále  mediatéky  uskutečnila  pracovní  schůzka  členů
zastupitelstva  obce  a  členů stavební  a  ekologické  komise.  Cílem bylo  pojmenovat  a  projednat
problémy, které mohou nastat v případě výstavby soukromými investory na území naší obce, 
a nastavit pro tuto oblast jakási pravidla. 
Schůzky  se  jako  host  účastnila  také  Mgr.  Záhumenská,  advokátka,  která  se  zabývá  územním
plánováním a vytvářením zásad rozvoje  obcí.  Dalším hostem byl Ing. arch. Hučík, zpracovatel
nového územního plánu naší obce.
Zastupitelé se shodli, že ve spolupráci s MAS (místní akční skupinou) Slavkovské bojiště, z. s., je
třeba vypracovat, projednat a následně schválit dokument Program rozvoje obce Mokrá-Horákov
na období 2020–2025. Poslední podobný dokument, který obec měla, byl Program obnovy obce
z roku 2004, který již neodpovídá současným potřebám obce. 
K projednání zpracování plánu rozvoje obce v období 2020–2025 bylo svoláno  pracovní jednání
zastupitelů  na  začátek  měsíce  června.  S tím  souviselo  i  projednávání  pravidel  pro  jednání
s investory. 
Prvním krokem k vytvoření nového programu mělo být dotazníkové šetření, které proběhlo v červnu
2019. Dotazníky byly doručeny všem obyvatelům obce Mokrá-Horákov, kteří již dosáhli 15 let 
a  kteří  zde  mají  trvalé  bydliště.  Dotazník  bylo  možné  vyplnit  jak  v papírové  podobě,  tak
elektronicky. Celkem bylo rozdáno cca 2 250 dotazníků a vyplněných se vrátilo 677, což odpovídá
necelým 30 %. Tato zpětná vazba se pak stala zásadním podkladem při vytváření nového programu
rozvoje obce. 
Na  pracovním  jednání  zastupitelstva  25.  11.  2019  seznámila  Ing.  Dana  Adamcová  z MAS
Slavkovské  bojiště  členy  OZ  s výsledky  dotazníkového  šetření  (návratnost  29,50  %)  v rámci
přípravy projektu Plán rozvoje obce Mokrá-Horákov na období 2020–2025.

Zásady rozvoje území obce Mokrá-Horákov – pravidla pro výstavbu v obci
K projednání zásad územního rozvoje obce bylo svoláno pracovní jednání zastupitelstva na 11.
září 2019. O týden později následovalo 7. veřejné jednání, kde zastupitelé schválili Zásady rozvoje
území obce Mokrá-Horákov – pravidla pro výstavbu v obci. Vzhledem k tomu, že obec nemá 
povinnost na své náklady rozšiřovat veřejnou infrastrukturu, která je potřebná k dalšímu 
územnímu rozvoji, je třeba s účinností od 1. 10. 2019 napříště postupovat při rozhodování o nové
zástavbě, ať už rezidenční, volnočasové nebo komerční a průmyslové, podle schválených zásad
(Celé znění zásad viz přílohy). Pro zájemce o novou výstavbu je asi nejdůležitější výše finančního
příspěvku obci. Pro rok 2019 byl příspěvek stanoven takto: u bytového záměru do 75 m2 
podlahové plochy – 50 tis. Kč, u bytového záměru nad 75 m2 podlahové plochy – 80 tis. Kč a u
nebytového záměru za každý metr čtvereční nad 65 m2 1000 Kč. Zásady schválili jednohlasně
všichni přítomní zastupitelé (chyběl Aleš Ryšánek).

Složení obecní rady v roce 2019
starostka – Ing. Barbora Švehlová, Sdružení nezávislých kandidátů pro Mokrou-Horákov
místostarosta – Michal Janků, Sdružení nezávislých kandidátů pro Mokrou-Horákov
členové rady: Oldřich Drápal, Sdružení nezávislých kandidátů pro Mokrou-Horákov   

           Mgr. Eva Jochecová, Jinak – sdružení nezávislých kandidátů
          Martin Urbánek, Ano 2011

Práce jednotlivých výborů a komisí v roce 2019:

Složení výborů a komisí v roce 2019
1. Finanční výbor
Předseda: Radim Kolář
Členové: Oldřich Drápal, Ing. Filip Malota
Členové výboru připravili během roku 2019 celkem 5 rozpočtových opatření, návrh rozpočtu
pro rok 2019 a výhled do roku 2021–2022 a kontrolovali čerpání jednotlivých kapitol. 



2. Kontrolní výbor
Předseda: Mgr. Martin Vojtěch
Členové: René Hlásenský, Ing. Pavel Zahrádka

      Na 5. veřejném jednání zastupitelstva obce 24. dubna byl kontrolní výbor poveřen, aby provedl
      kontrolu odprodeje vojenské hlásky v Horákově v roce 2016. Předseda kontrolního výboru na
      posledním veřejném jednání v prosinci roku 2019 poskytl zatím jen průběžnou zprávu.

1. Komise stavební a dopravní
Předsedkyně: Ing. Kateřina Rubínová
Členové: Mgr. Ilona Kašparovská, Ing. arch. Michaela Deferová, Ing. Marek Dostál,
Miloslava Severová
Stavební a pozemková komise se schází cca 1x měsíčně (v případě potřeby častěji). Na základě 
žádostí zaslaných na Obecní úřad Mokrá-Horákov provádí odborné posouzení stavebních zá-
měrů, požadavků na odprodeje obecních pozemků, návrhů na koupi soukromých pozemků 
a dává radě obce doporučení. V případě potřeby jsou prováděna i místní šetření. 
V roce  2019 se stavební komise  aktivně podílela na zpracování Pravidel pro výstavbu v obci 
Mokrá-Horákov a na vypracování programu rozvoje obce.
Hlavním záměrem stavební komise v roce 2019 bylo řešit nekázeň stavebníka (ITP Kala), který
využívá obecní pozemky v lokalitě Příhon, řešit  majetkové poměry na území pily pod Horá-
kovem, kde uživatel pily neoprávněně užívá obecní pozemky, a nastavit pravidla nájmů pro uží-
vání obecních pozemků v chatových oblastech. 

Na 4.  veřejném jednání  Zastupitelstva  obce  Mokrá-Horákov  byla  jednomyslně  schválena
nová  pravidla  pro  prodej  obecních  pozemků.  Došlo  k navýšení  cen  obecních  pozemků
následovně:

- zastavěné pozemky – plochy pro bydlení – min. cena 2000 Kč za m2, původně 1500 Kč
za m2

- zastavěné pozemky – vedlejší a menší hospodářské stavby – min. cena 500 Kč za m2,
původně 300 Kč za m2

- nezastavěné pozemky – plochy pro bydlení – min. 2 500 Kč za m2, výběrové řízení,
původní cena 1 500 Kč za m2

- nezastavěné  pozemky  –  výstavba  ostatních  objektů  –  min.  cena  1 000  Kč  za  m2,
původní cena 500 Kč za m2

- nezastavitelné plochy – pole, zahrady – min. cena 300 Kč za m2, původní cena 100 Kč
za m2

2. Komise ekologická
Předsedkyně: Mgr. Iva Zahrádková
Členové: Ing. Hana Ženožičková, Ing. Jan Drapáč, Jiří Smrž, Daniela Persaňová
S péčí o zeleň pomáhá Ing. Martin Ženožička, jednání komise se příležitostně účastní Ing.
Kamila Musilová
Ekologická komise (EK) se schází dle potřeby, v případě nutnosti každý měsíc, na úřadě, popř.
v terénu. 
Členové komise nejčastěji řešili mapování uschlých stromů na katastru obce, jejich kácení 
a  náhradní  výsadbu  (např.  třešňová  alej  v Horákově,  oblast  Velké  skalky  v  Mokré)  a  také
zavlažování  stromů.  V omezené  míře  se  komise  věnuje  i  ošetřování  zeleně.  Proběhla  také
kontrola  stavu  lesů  v majetku  obce,  kde  je  třeba  stávající  situaci  (uschlé  stromy)  řešit
bezodkladně. 
Nezanedbatelnou součástí její práce je i monitorování případných černých skládek. 
Komise  doporučila  radě  obce  pokračovat  v projektu  revitalizace  sídlištní  zeleně  a  vyřešení
prostoru kolem automatické tlakové stanice na Příhoně. Nastává zde odplavování zeminy při
deštích, což přispívá k nestabilitě svahu. Další návrh směřovali členové Správě a údržbě silnic,
aby podél silnic, které mají ve správě na našem katastru, provedli dosazení dřevin.
Opakovaně poukazovali členové na stav významného krajinného prvku Bahenec ze strany od
koupaliště, kde dochází k zavážení mokřadu a k dočasnému ukládání stavebních materiálů. 
Komise se vyjadřovala k zamýšlené výstavbě za sídlištěm a k dodržení 50m ochranného pásma,
vyslovila se také k nájemní smlouvě na část pozemků v lokalitě Kopaniny pro realizaci stavby
„Komunikace a inženýrské sítě  pro RD Kopaniny“ a dále navrhovala ošetření  významného
krajinného prvku, který přiléhá ke zmiňované lokalitě. 
S přispěním členů EK byly na dětských hřištích na katastru obce doplněny provozní řády 



a opraveny drobné závady. Z komise vzešel návrh na rozšíření pracovní skupiny obce 
o zahradníka. Nechyběly ani články s ekologickou tematikou v obecním Zpravodaji. 

3. Komise kulturní
Předsedkyně: Ing. Monika Skotalová
Členové:  Lukáš  Lazarčík,  Jana  Kvapilová,  Mgr.  Olga  Hlásenská,  Petra  Tesařová +
zapisovatelka Ivana Brzobohatá
Členové komise usilují o to, aby kulturní dění v obci bylo pestré, a snaží se připravit akce pro
všechny věkové kategorie. Při pořádání akcí komise spolupracuje např. s mateřskou a základní
školou  (např.  Pálení  čarodějnic  na  Velké  skalce,  koncert  ke  Dni  matek,  Vítání  občánků,
divadelní  představení  pro  děti,  Rozsvícení  vánočního  stromu,  Sousedské  setkání…),
s tělovýchovnou jednotou (Den dětí,  A jdem, A jedem), s hasiči (uctění  památky Jana Husa,
hasičská soutěž), s knihovnou (Noc s Andersenem). 
K tradičním akcím, na kterých se komise podílí, patří např. Obecní ples, Májové hody, Obecní
hody, letní kino. Za velmi úspěšné počiny roku 2019 lze jistě označit např. koncert Pavla Dobe-
še či představení divadla Cimrman Revival Sivice. O řadě akcí se podrobněji zmiňuji dále v zá-
pisu.

4. Komise veřejného pořádku a občanských podnětů
Předseda: Petr Bobek
Členové: Lenka Böhmová, František Irajn
Jedním z viditelných projevů činnosti komise byl článek otištěný ve 3. čísle Zpravodaje za rok
2019, v němž předseda poukazoval na nevhodné řešení problému špatně zaparkovaných aut na
sídlišti v Mokré formou anonymních lístků s vulgárním obsahem. 

5. Komise sportovní 
Předseda: Radim Kolář
Členové: Ing. František Mikulášek, předseda FC Mokrá-Horákov, Ing. Jan Řezáč, předseda
TJ Mokrá-Horákov
Členové  sportovní  komise  navrhovali  rozdělení  finančních  prostředků  na  sport  z obecního
rozpočtu. Celkově bylo pro rok 2019 v návrhu obecního rozpočtu schváleno na sport 700 tis. Kč.
Komise rozdělila prostředky následovně:
TJ – 265 tis. Kč od obce (celkem 316 členů, z toho 145 dětí, z oddíl. příspěvků – 190 tis. Kč)
FC – 200 tis. Kč od obce (celkem 100 členů, z toho 45 dětí, z oddíl. příspěvků – 35 tis. Kč)
Podpora trenérům (TJ + FC) – 150 tis. Kč

      Turnaje pořádané obcí – 35 tis. Kč
      Ostatní (dresy, Den dětí…) – 50 tis. Kč
      Dotace od obce byly vypláceny ve dvou termínech – k 30. 3. a k 30. 7. 2019.
      Pozn. Dalších 100 tis. Kč poskytuje obec na platbu správce fotbalového areálu a údržbu
      fotbalových šaten. 

Komise také doporučila radě pokračovat ve výkupu pozemků pod fotbalovým hřištěm (v této
oblasti odvedl velký kus práce předseda komise Radim Kolář) a nahradit stávající zastaralé 
a kapacitně nevyhovující nádrže na vodu na hřišti pod Horákovem.

6. Komise sociální
Předseda: PaedDr. E. Rotreklová

      Členky: H. Jonasová, L. Kolářová, O. Toboláková, L. Neveselá
      Členky komise i v roce 2019 zjišťovaly v rodinách údaje pro OSPOD Brno-venkov a soud    
     (manželé v rozvodových řízeních, péče o děti apod.). Bohužel je patrné, že těchto žádostí
      každým rokem přibývá.

 Dále řešily v první polovině roku především zajištění bydlení a práce pro matku s dítětem. Po
čtyřech  měsících  bylo  nutné  zajistit  péči  o  dítě  jiným  způsobem.  V červnu  2019  bylo  tedy
předáno do pěstounské péče.

     Také v roce 2019 komise spolupracovala se školou při vyhledávání dětí ze slabých   sociálních
poměrů pro  „bezplatné obědy“. Rodiny zároveň komise seznámila s možností získání příspěvku
od úřadu práce na kroužky a školní akce. 

Zaměstnanci OÚ a Stavebního úřadu Mokrá-Horákov v roce 2019
Starostka Ing. Barbora Švehlová
Místostarosta Janků Michal
Tajemník Ing. Ivan Charvát 



Administrativa Folerová Jana účetní
Strapinová Margit sekretariát
Urbánková Jana odb. referent
Toboláková Olga odb. referent
Persaňová Daniela odb. referent

Knihovna Brzobohatá Ivana vedoucí knihovny
Marčíková Zdeňka úklid knihovny a sálu

Údržba Bajer Jiří
                     Paták Radek (vedoucí pracovní skupiny)

Jonas Zdeněk (zkrácený úvazek na sběrný dvůr)
Krejčiřík Roman
Marčík Ivo
Fousek Jaroslav
Pressfreund Radek

Stavební úřad Ing. Lenka Hanačíková (od května 2019 na mateřské dovolené)
Dagmar Svobodová (pověřena vedením úřadu)
Ing. Ivana Libánková (od 05/2019)

Stavební úřad
Počátkem roku 2019 vypsal Obecní úřad Mokrá-Horákov výběrové řízení na obsazení pracovní
pozice referent stavebního úřadu na dobu určitou (zástup za mateřskou dovolenou)

Svazek Šlapanice
Výše vodného a stočného pro rok 2019
Stočné 49,98 Kč/m3
Vodné 50,32 Kč/m3

Pracovní skupina, sběrný dvůr
V době vegetačního klidu  odstraňovali  členové  pracovní  skupiny  náletové  dřeviny  na  několika
lokalitách  a  také  rozmisťovali  nové  lavičky  zejména  poblíž  přístupových  cest  k lesu.  Instalace
těchto laviček potěšila zejména starší spoluobčany. 
V době, kdy bylo třeba sekat travnaté plochy, řešila pracovní skupina, kde by bylo možné zavést tzv.
mozaikové  sečení,  popř.  kde  vytvořit  květnou  louku.  Už  během  roku  2019  se  snažili  členové
vytipovat místa, kde by se květným loukám dařilo. 

Nový provozní řád sběrného dvora
V roce 2019 byl vypracován nový provozní řád sběrného střediska. Řád splňuje podmínky nové
právní  úpravy a zpřesňuje podmínky ukládání  domovního odpadu,  omezuje  množství  bezplatně
ukládané stavební sutě. Za zmínku stojí také fakt, že sběrný dvůr už v obci funguje od roku 2003. 

2. Kap. Průmysl, zemědělství, obchod, služby

Českomoravský cement, a. s., závod Mokrá
Počet zaměstnanců závodu Mokrá je víceméně konstantní (cca 160), avšak začíná probíhat větší
generační výměna pracovníků.
Již  třetím rokem po  sobě  se  českému  stavebnictví  dařilo.  Například  jednou  z velmi  důležitých
zakázek byla dálnice D1 a na ní probíhající stavební práce. 
Od února do března 2019 působil v lomu Mokrá japonský tým z firmy Komatsu, který zde zkoušel
novou techniku.
V dubnu se uskutečnilo setkání představitelů vedení společnosti Českomoravský cement, a. s., se
starosty  a zastupiteli  z  okolních obcí.  Cílem setkání  bylo seznámit  zastupitele  s  vyhodnocením
monitoringu životního prostředí v okolí cementárny Mokrá za rok 2018. Pozvání na tuto již tradiční
akci přijalo celkem 28 zastupitelů ze všech okolních obcí.
Na podzim byl zahájen další ročník Jet programu 2019-2020, který je určen mladým inženýrům.
V rámci  tohoto  programu  přijeli  2  zahraniční  pracovníci  z Maďarska  a  Kazachstánu,  aby
pracovali  na  projektech  zadaných  ČMC  s cílem  nalézt  vhodná,  inovativní  a  současně
akceptovatelná řešení. Pravidelná účast závodu Mokrá na JET HC potvrzuje zařazení závodu na
přední pozice v rámci koncernu Heidelberg skupiny.
Závod Mokrá dále pokračuje v investicích do nových technologií, které jsou pro cementárnu a její
okolí celkovým přínosem. Hlavním tématem skupiny HeidelbergCement je nyní tzv. Průmysl 4.0,



neboli  proces  digitalizace.  Příkladem je  instalace  nové  technologie  Expert  optimizeru  v našem
závodě.  Jedná se o plně expertní  řídicí  systém pro řízení  mlýnů a pecí,  který díky pokročilým
technologiím umí plně nahradit práci operátora při řízení těchto celků. Expertní systém je stejně
jako řídicí systém dodávka od firmy ABB. 
Úspěšně  byla  dokončena  investice  do  rozšíření  skladování  a  dávkování  TAP  podstatná  pro
optimalizaci provozu pecí a snižování emisí a také velmi důležitá investice do dalšího místa pro
ložení cementu na úseku expedice. To by mělo zajistit spolehlivé dodávky cementu.

Setkání bývalých zaměstnanců závodu Mokrá
Tradiční setkání bývalých zaměstnanců závodu Mokrá, železniční vlečky a společnosti Carmeuse
Czech Republic se uskutečnilo 9. října 2019 v sále Kulturního domu v Horákově. Zájem ze strany
bývalých zaměstnanců o toto setkání opět potvrzoval zaplněný sál. 

Zemědělství
Družstvo Agropod
Družstvo Agropod i v roce 2019 zaměstnávalo 12 lidí. Opět se vedení družstva podařilo vykoupit
od soukromých vlastníků zemědělskou půdu – za rok 2019 to bylo 5 912 m2, což je zhruba jedna
třetina ve srovnání s předcházejícím rokem.
Pokud porovnáme ráz počasí v posledních dvou letech, pak rok 2019 byl přece jen o něco bohatší
na srážky, což se projevilo lepšími výnosy. Došlo však k přemnožení hrabošů, kteří napáchali na
obilí značné škody ve výši cca 1 mil. Kč. 
Co se týká pěstovaných plodin, pak jejich skladba zůstala téměř stejná: 
pšenice 232 ha (4,80 t/ha), ječmen 226 ha (5,24 t/ha), kukuřice 96 ha (9,5 t/ha), hořčice 53 ha (0,6 
t/ha), slunečnice 50 ha (3 t/ha), ředkev 11 ha (0,6 t/ha).
Za rok 2019 odchovalo družstvo 1 136 prasat. Celkový hospodářský výsledek byl kladný – 1 282 
tis. Kč. Uskutečnily se pouze opravy oplocení středisek a drobné opravy budov. 

Lesy České republiky
Pro k.  ú.  Horákov  zůstala  plocha lesa  nezměněná.  V obhospodařování  LS Bučovice  je  to  cca
309,05 ha, pro LS Černá Hora 231,41 ha. V roce 2019 přibylo 3,74 ha holin, které byly zalesněny
bukem a javorem klenem. Ochrana mladých porostů proti buřeni byla provedena na 13 ha lesa,
nátěr proti okusu zvěří na 8,33 hektarech. Lesy ČR také provedly 7,34 ha prořezávek mladých kul-
tur.  I  nadále vlivem nedostatku srážek a vysokých teplot docházelo k hromadnému hynutí  smr-
kových i borových porostů. K jejich ochraně Lesy ČR instalovaly 60 ks lapačů kůrovce. Vytěženo
bylo nahodilou těžbou 5 920 m3, z toho 4 566 m3 kůrovcového dříví. Mezi nejpoužívanější metody
boje proti kůrovci v okolí Mokré-Horákova patří odkorňování, většinou prováděné strojově pomocí
speciální odkorňovací hlavice a chemický postřik. Lesy České republiky se potýkají s nedostatkem
pracovníků i mechanizace. Cena dřeva klesá i pod cenu prací spojených s těžbou a prodejem. Smr-
kové dřevo na severní Moravě je v tuto dobu v podstatě vytěženo, u nás tomu může být v průběhu
tří let. Dle novely zákona by měli lesníci během pěti let holiny zalesnit, protože odlesněná krajina
napomáhá přehřívání krajiny.

Obchody, zásobování, pohostinství, služby
I v roce 2019 zůstal obchod v Horákově uzavřený, obec proto i nadále nabízí seniorům možnost
dvakrát v týdnu využít k dopravě z Horákova do Mokré za nákupem či k lékaři bezplatně obecní
automobil. 
V dřívějších zápisech jsem se zmiňovala, že i zdejší restaurace či bistro přispívají ke kulturnímu
vyžití  obyvatel  Mokré-Horákova.  Jedním  z příkladů  může  být  restaurace  U Zbojníka,  která  se
sponzorsky podílí  na řadě akcí,  ale také některé sama pořádá. Tentokrát bych chtěla uvést tzv.
quizmanii. Jedná se o pravidelné řešení kvízových otázek, ke kterému se týmy zájemců scházejí už
od roku 2018 pravidelně každou středu v prostorách restaurace U Zbojníka. Quizmania si za dobu
svého trvání získala už spoustu příznivců a duší celého projektu je pan Karel Kopl. 

Nabídka služeb
Soukromá porodní asistentka
Nabídka nejrůznějších služeb se v obci Mokrá-Horákov každoročně trochu obměňuje. V roce 2019
jsme mohli v obecním Zpravodaji zaznamenat např. nabídku soukromé porodní asistentky Mgr. Et.
Bc. Petry Urbánkové, DiS.

Bunkr – veřejný zábavní areál
Na základě rozhodnutí zastupitelstva obce v roce 2016 se realizoval prodej bývalého vojenského



objektu  v  Horákově,  tzv.  Hlásky.  Prodejem  zbývající  části  objektu  firmě  Energie  Moravské
Málkovice  získala  obec  5  mil.  Kč.  Nakolik  byl  prodej  pro  obec  přínosem,  či  nikoli,  je  otázka
poměrně komplikovaná a ani zastupitelé nebyli v otázce prodeje zajedno. 
V každém případě na místě bývalé hlásky vzniká zábavní areál, který se postupně otvírá veřejnosti.
Z akcí, které zde v roce 2019 proběhly, můžeme jmenovat následující:

- na jaře zde pod záštitou Vojenské techniky Brno, z. s., proběhla výstava vozů V3S
- v červnu Motosraz Bungr
- v listopadu se areál poprvé otevřel veřejnosti
- v prosinci se zde konala vánoční prohlídka

Problém odprodeje bývalého objektu vojenské hlásky v Horákově
Už na  únorovém jednání  ZO navrhl  poslanec  František  Pejřil,  aby  na program následujícího
jednání byl zařazen bod, který by se týkal vyjasnění okolností odprodeje bývalé vojenské hlásky.
K odprodeji  došlo  v roce  2016.  V zápisu  za  uvedený  rok  jsem  stručně  shrnovala  to,  jakým
způsobem se hláska do majetku obce dostala, jak byla využívána i to, proč vznikla petice, aby již
obec dále nepronajímala objekt panu Tomáši Novotnému. (Blíže viz zmiňovaný zápis.) Následovalo
cca 5 let úvah, jakým způsobem s objektem dále naložit. Konečné řešení přišlo v roce 2016, kdy
část objektu byla odprodána panu Tomáši Novotnému (cena 198 Kč za m2) a větší část pak Energii
Moravské Málkovice (cena 78 Kč za m2). 
Po  diskusi,  která  proběhla  na  dubnovém jednání  zastupitelstva,  bylo  přijato  usnesení,  kterým
pověřilo kontrolní výbor, aby provedl kontrolu prodeje vojenské hlásky. Do konce roku 2019 však
byla zastupitelstvu předložena pouze průběžná zpráva.
Na  poslední  jednání  zastupitelstva  v roce  2019  byl  pozván  zástupce  firmy  Energie  Moravské
Málkovice,  aby  podal  vysvětlení  k tomu,  jakým  způsobem  firma  naplňuje  podmínky  prodeje.
Zástupce firmy podal přehled prací, které byly od roku 2016 v areálu provedeny (např. obnova
funkčnosti požární nádrže, oprava vodovodu, znovunapojení areálu na elektrickou energii, sanační
práce  na jednotlivých  objektech,  rekonstrukce  vrátnice,  vyklízení  a  vyčištění  celého  areálu…).
Nepodařilo se realizovat záměr lanovky, která by propojovala areál s Mariánským údolím.

Obecní výstavba
K obecní výstavbě viz výše zmiňované investiční akce.

Individuální výstavba 
V průběhu roku 2019 bylo na katastru obce zkolaudováno celkem 12 rodinných domů (Mokrá - 
10, Horákov – 2).

Developerské projekty
V roce  2019  probíhaly  v obci  Mokrá-Horákov  dva  velké  developerské  projekty  –  výstavba
rodinných domů v lokalitě Kopaniny a druhá fáze výstavby rodinných domků v lokalitě Němkyně.
Vedení obce se pravidelně účastnilo kontrolních dnů na těchto stavbách, neboť část infrastruktury,
kterou developeři vybudují, bude následně převedena do majetku obce. Na pozemcích za sídlištěm
staví firma ZIPP Real, a. s., a v lokalitě Kopaniny pak ITP KALA, s. r. o.
Firma ZIPP Real,  a. s.,  dokončila první  fázi  projektu a po kolaudaci předala k užívání novým
majitelům jejich domy a po dohodě s vedením obce instalovala poblíž zástavby lavičky a hrací
prvky pro děti. 

Bytový fond
Bytové družstvo Roketnice
Rok 2019 byl již 25. rokem působení bytového družstva Roketnice, které zajišťuje služby a správu
nejen  nájemníkům bytů,  ale  i  vlastníkům bytů v domech původně ve vlastnictví  družstva,  ale  i
dalším 25 společenstvím vlastníků jednotek, jak v rámci sídliště v Mokré, tak i bytovým jednotkám
v Horákově.       
Představenstvo družstva pracuje od poloviny roku 2017 ve stejném složení: Ing. Markéta Dufková,
předsedkyně družstva, Martin Krpenský, místopředseda představenstva, a členové představenstva
Dagmar Krčková, Ing. Monika Homolová, Miroslav Havlásek.  
V rámci 268 původních družstevních nájemních bytů družstva Roketnice bylo ke konci roku 2019
převedeno celkem 153 bytů do osobního vlastnictví členů, kterým bytové družstvo nadále provádí
správu.  

Údržba obecních budov
Kromě oprav, které probíhaly třeba ve školce či v základní škole a které zmiňuji v kapitole školství,



se v roce 2019 opravoval např. okapový chodník u zdravotního střediska nebo závady na obecním
koupališti. 

Nabídka na odkoupení nemovitosti Mokrá 353 – objekt smíšeného zboží
V průběhu roku 2019 obdržela obec nabídku na odkoupení nemovitosti Mokrá 353, tedy stávajícího
obchodu se smíšeným zbožím, a přiléhajícího pozemku.  Nabídková cena je 9 mil.  Kč.  Obec si
nechala vypracovat znalecký posudek, který stanovoval cenu na 5 mil. Kč. 
Na jedné straně existuje zájem zachovat v centru obce obchodní možnosti pro obyvatele a na druhé
straně obava ze zájmu developerů o případnou výstavbu v místě objektu. Majitelka objektu chtěla
znát stanovisko obce do konce kalendářního roku 2019. 
Zastupitelstvo obce Mokrá-Horákov pověřilo radu obce k dalšímu jednání s majitelkou objektu ve
věci přípravy návrhu kupní smlouvy na odkoupení budovy Mokrá 353 včetně pozemku za stanovení
základních podmínek koupě, které je třeba při tomto jednání dodržet:  

- stanovení maximální výše kupní ceny do 9,0 mil. Kč,
- stanovení platebních podmínek, zejména rozložení splatnosti kupní ceny takto: 50 % při
podpisu smlouvy, 25 % do 1 roku a 25 % do 2 let.

Zastupitelstvo  dále  uložilo  radě  obce  zadat  zpracování  nového znaleckého posudku  a  stanovit
podmínky dalšího využití nemovitosti.
O případném odkoupení objektu a jeho dalším využití se diskutovalo také na pracovním jednání za-
stupitelstva 25. 11. 2019.

Obecní koupaliště 
Zima  v prvních  měsících  roku  2019  nebyla  sice  nijak  krutá,  ale  výkyvy  teplot  se  přece  jen
podepsaly např. na stavu obkladů po obvodu bazénů na obecním koupališti. Obec investovala také
do technologie na úpravu vody a do nového nátěru bazénu. 
Zahájení plavecké sezóny na koupališti v Mokré proběhlo 28. června ve velkém stylu. Pro všechny
byl  připraven celodenní program, o jehož závěr se večer postarala stand up comedy show Na
stojáka. Na konec července připravili provozovatelé koupaliště Havajský týden včetně 2. ročníku
Her bez hranic.
Provozovatelé  na sezónu 2019 rozšířili  dětské hřiště  a  atrakce pro děti  a  nezapomněli  ani  na
zastínění bazénku pro děti a koktejlový bar.
Děti do 15 let, které bydlí v Mokré-Horákově, popř. navštěvují zdejší školu nebo školku, měly opět
zvýhodněné vstupné. Sníženého vstupného mohli využít i senioři. V nabídce nechybělo ani ranní 
a večerní plavání. Volejbalisté si pak mohli rezervovat beachvolejbalové kurty. 

Hřiště vedle základní školy
Během jarních měsíců začal na školním hřišti vznikat netradiční prostor – jurta. Spolek Otevřeno
pro děti zde realizoval stavbu, která má sloužit primárně pro mimoškolní výchovu a vzdělávání
dětí, ale bude možné ji využít i pro jiné aktivity občanů Mokré-Horákova a blízkého okolí. Jurta
bude také částečně sloužit škole. 

Hřiště pod Horákovem
Údržbu travnaté plochy fotbalového hřiště už řadu let provádí pan Václav Neveselý z Mokré. Jak
už  bylo  uvedeno  v souvislosti  s činností  sportovní  komise,  tato  údržba  je  hrazena  z obecného
rozpočtu. 

Dětská hřiště
Jak jsem zmiňovala výše, poblíž nové zástavby na sídlišti byly umístěny hrací prvky pro děti 
a z podnětu ekologické komise byly na dětských hřištích na katastru obce doplněny provozní řády 
a opraveny drobné závady.

Komunikace – silnice, chodníky
Stavba kruhového objezdu
Stavba kruhového objezdu na komunikaci z Brna do Vyškova se sice netýká přímo katastrálního
území naší obce, ale velmi výrazně se dotýká všech, kteří cestují do Brna. Stavba byla realizována
od března do června roku 2019 a po dobu stavby poněkud omezovala běžný průjezd křižovatkou.

Ochrana životního prostředí, skládky, sběrný dvůr
Co se týká ochrany životního prostředí, odkazuji zde na činnost ekologické komise.



Opravy místního rozhlasu a veřejného osvětlení, vodovodního řádu
V roce 2019 probíhala běžná údržba. 

Péče o veřejnou zeleň
Péče o veřejnou zeleň spadá zejména do kompetence pracovní skupiny, o které jsem se zmiňovala 
již výše. 

Péče o životní prostředí
Ukliďme svět
V sobotu 6. dubna se konal již 9. ročník akce s názvem Ukliďme svět.  I  přes deštivé počasí  se
tentokrát v Mokré-Horákově do akce zapojilo 7 desítek lidí, z toho asi 40 dětí. Uklízelo se na osmi
trasách (např.  na přístupových cestách k myslivnám, na Skalce…). Celkem pytle s nasbíranými
odpadky zaplnily tři korby malého nákladního auta. Opět nechyběla na závěr ochutnávka medoviny
a různých druhů medu. 

Úsporný režim veřejného osvětlení
Rada obce schválila, že v době od 1.30 do 3.30 bude v měsících květen a červen vypnuto veřejné
osvětlení.

Dopravní obslužnost
Nový spoj na lince č. 701
Vedení obce se podařilo vyjednat zřízení nového nočního spoje, který bude jezdit pouze ve dnech
před nepracovním dnem, tedy zpravidla v noci z pátku na sobotu a ze soboty na neděli. Nový spoj
vyjíždí ze zastávky Hlavní nádraží v Brně v 0.00 a jede až do Hostěnic (poprvé 15. 12. 2019).

3. Kap. Politický a společenský život, sport

Činnost politických stran

ODS
Předseda místní organizace – Miloslav Dolanský
Strana má v současném zastupitelstvu dvojčlenné zastoupení – paní Ing. Kateřinu Rubínovou, která
zastává funkci předsedkyně stavební komise, a pana Františka Pejřila.  

KDU-ČSL
Předseda místní organizace – Ing. Tomáš Koutný
Stranu  v  zastupitelstvu  reprezentuje  PaedDr.  Eliška  Rotreklová,  předsedkyně  sociální  komise.
Dlouholetým členem strany byl také Ing. Alois Brzobohatý, který v průběhu roku 2019 zemřel.
Úmrtí pana Aloise Brzobohatého
V sobotu 19. ledna 2019 zemřel ve věku nedožitých 85 let Ing. Alois Brzobohatý. Pan Brzobohatý
v letech  1990–1994  zastával  funkci  starosty  obce  Mokrá-Horákov  a  v dalším funkčním období
(1994–1998)  byl  místostarostou.  Významnou měrou  přispěl  k vybudování  zdravotního  střediska
v Mokré, plynofikaci celé obce a v neposlední řadě také k vybudování splaškové kanalizace. Podílel
se na založení Svazku obcí pro vodovody a kanalizace Říčky, který se později stal součástí Svazku
Šlapanicko, kde také dlouhá léta působil jako předseda. 

KSČM
Předseda ZO KSČM Mokrá-Horákov - Václav Kosík
Výbor organizace se scházel pravidelně 1x měsíčně. V komunálních volbách získala KSČM 4,63 %
hlasů a nezískala ve stávajícím zastupitelstvu mandát.
Členové KSČM v Mokré i v roce 2019 položili květiny k pomníku padlých jak v Mokré, tak 
v Horákově v den výročí osvobození obce.

ČSSD
Předseda místní organizace – Miroslav Barták
V průběhu  roku  2019  došlo  ke  změně  na  postu  předsedy  místní  organizace  ČSSD  a  novým
předsedou byl 11. 6. zvolen pan Miroslav Barták, který ve funkci vystřídal pana Aleše Ryšánka (od
8. 10. 2017).
Strana  měla  v roce  2019  v zastupitelstvu  čtyřčlenné  zastoupení:  Miroslav  Barták,  Ivana
Brzobohatá, Aleš Ryšánek a Martin Vojtěch. Jak už bylo výše uvedeno, během roku 2019 se vzdal



poslaneckého mandátu pan Aleš Ryšánek a na jeho místo postoupil pan Ludislav Harašta. Ten
složil poslanecký slib na veřejném jednání ZO 16. 12. 2019. Funkci předsedy kontrolního výboru
zastával Mgr. Martin Vojtěch a do práce kulturní komise se zapojila paní Ivana Brzobohatá. 

ANO 2011
Předseda místní organizace – Martin Urbánek
Hnutí Ano 2011 získalo v komunálních volbách 2018 v Mokré-Horákově jeden poslanecký mandát.
Poslanec Martin Urbánek je členem zastupitelstva i rady a také členem redakční rady Zpravodaje.
Podílel  se  mimo  jiné  také  na  přípravě  kalendáře  pro  rok  2019,  který  je  obcí  každoročně
distribuován do všech domácností. 

Spolky a společenské organizace

Skautský oddíl
Vůdce oddílu Mokrá-Horákov – Jana Kvapilová
Na jaře  2019 měli  naši  skauti  napilno.  Nejdříve  je  čekalo střediskové  kolo Svojsíkova závodu
v Kovalovicích. Skautky byly čtvrté a skauti skončili druzí. Okresní kolo proběhlo o 14 dní později
v Hustopečích. Hlídky musely přespat ve stanu, uvařit si večeři a zajistit jídlo na další den. Berušky
byly celkově osmé z 18 hlídek a netopýři šestí ze 17. 
V polovině března se konal rádcovský kurz, který úspěšně absolvoval Tomáš Vítek. 
Skautské jaro se neslo ve znamení výprav – dvě byly jednodenní, dvě víkendové. Na výpravách buď
děti hrály etapovou hru, nebo plnily úkoly v rámci Mise SZ 2019. V té berušky získaly krásné čtvrté
místo. Koncem června se zdejší skauti slavnostně rozloučili s uplynulým skautským rokem 2018/19. 
Koncem července konečně nastal dlouho očekávaný tábor. Název celotáborové hry – Cesta kolem
světa mluví za vše. Ve stejné době probíhalo v Západní Virginii i 24. světové skautské jamboree.
Tohoto celosvětového setkání se účastnilo 45 tis. skautů ze 170 zemí světa a mezi nimi byl i Jan
Kvapil  z Mokré-Horákova.  Své  zážitky,  postřehy  a  dojmy  z jamboree  představil  Honza  na
prezentaci v sále mediatéky v Mokré.
Do nového skautského roku vstoupil zdejší  oddíl posílený o nové členy.  Podzimní období bývá
přípravou na jarní  závody a té  se  věnovali  především ti  mladší,  ti  starší  podnikli  výpravu na
mohylu Ivančena a Lysou horu. Náročný výstup se vyplatil a přespání ve skautské klubovně ve
Frýdku-Místku bylo příjemné. 
Koncem  roku  se  naši  skauti  pravidelně  zapojují  do  akce  Betlémské  světlo.  Už  21.  prosince
pomáhali s rozvozem světla po republice a ti starší vyrazili až do Frenštátu pod Radhoštěm. Mladší
pomáhali  s rozvozem ve  speciální  tramvaji  v Brně.  O den později,  tedy 22.  prosince,  proběhlo
slavnostní předání světla starostce obce Mokrá-Horákov Ing. Barboře Švehlové a 23. 12. roznášeli
skauti světlo po obci. 

Sbor dobrovolných hasičů
Starosta – Michal Janků
Velitel jednotky SDH – Michal Fasura

Požární sport
V roce 2019 náš sbor v požárním sportu reprezentoval jeden tým. Letošní 9. místo ve Velké ceně
okresu Vyškov a 19. místo ve Velké ceně Blanenska je o něco horší než v předcházejícím roce, ale
důvody by se daly najít hned dva – jednak se některé soutěže obou Velkých cen časově překrývaly 
a jednak se naši hasiči pustili do budování tartanového náběhu. I tak v Hostěrádkách byli první 
a ve Tvarožné druzí. O umístění na domácí půdě bude ještě řeč. 
Za velký úspěch lze považovat také 15. místo z October cupu ve Velkých Hošticích. Bylo to sice 15.
místo, ale z celkového počtu 94 týmů a naši za sebou nechali i extraligové týmy z České i Slovenské
republiky. 

34. ročník soutěže požárních družstev v Mokré-Horákově
V pořadí již 34. ročník soutěže požárních družstev v Mokré-Horákově se konal v sobotu 8. září.
Letošní ročník byl výjimečný tím, že se náš sbor mohl pochlubit novým tartanovým náběhem 
o rozměru 20 x 10 metrů. I přes nepříznivé počasí byl náběh i celá trať v dobrém stavu a vítězný
tým pokořil  dosavadní traťový rekord. Na hřišti  pod Horákovem soutěžilo celkem 12 mužských
týmů a 7 družstev v kategorii žen. Vítězství získali muži z Pasohlávek a ženy z Dědkovic. Náš tým
byl třetí. Ovšem je třeba dodat, že na start se postavil i druhý místní tým – Mokrá-Jelita. Vlastně
šlo o sázku,  kdy tým ve složení:  Jiří  Škrdla,  Jaroslav Frýdl,  Stanislav Doležal,  Jan Holý,  Petr
Halíček, Viktor Smutný a Marcel Kadák, v němž byla asi jen polovina hasičů, se vsadila, že trať



zvládnou pod 30 sekund. Chlapi trochu potrénovali a trať dali za 21.18 sekund, což jim vyneslo 10.
místo! 

Babický záchranář
V polovině  září  se  čtyři  členové  SDH  Mokrá-Horákov  (Jan  Urbánek,  Libor  Polák,  Miroslav
Neveselý  a  Lukáš  Bavlnka)  už  podruhé  účastnili  soutěže  v záchranářských  disciplínách.  Na
soutěžící  čekaly  tři  úkoly,  které  svým charakterem měly co  nejvíce připomínat  reálnou situaci.
Kluci skončili na pátém místě.

TFA (Toughest Firefighter Alive v překladu Nejtvrdší hasič přežije)
V těchto závodech naši obec reprezentuje Miroslav Neveselý z Horákova. V roce 2019 zvládl 
celkem 12 závodů, reprezentoval nás i v zahraničí – v Rakousku a v Polsku. 

Výstavba hasičského náběhu
O tom, že v průběhu roku 2019 místní hasiči zbudovali nový náběh, byla zmínka už výše. Teď něco
málo  k samotné  realizaci.  Po  nezbytných  povoleních  mohli  v červenci  skutečně  začít  stavět.
Vzhledem k omezenému rozpočtu se rozhodli vybudovat náběh svépomocí a díky velkému nasazení
a pomoci kamarádů měli hotovo v půlce srpna. 

Dovybavení sboru zásahovými oděvy a technikou
V rámci dotačního programu Podpora jednotek sborů dobrovolných hasičů obcí Jihomoravského
kraje na období 2017–2020 získala naše obec pro rok 2019 dotaci na dovybavení zásahovými oble-
ky a technikou. Hasiči pořídili zásahovou přilbu, zásahové oděvy a obuv, polohovací opasky, radi-
ostanice, svítilny, hasicí vak a páteřovou desku. 

Senior klub Mokrá
Předsedkyně klubu – paní Marta Hřebíčková
V roce 2019 vstupovali senioři z Mokré do jubilejního 40. roku fungování svého klubu. 
A zahajovali ho podobně jako ve dvou předcházejících letech novoroční vycházkou – 3. ročníkem
Memoriálu Luboše Hřebíčka. I přes drobný déšť se u kapličky v Mokré sešlo 26 pěších turistů, kteří
se kolem mokrské myslivny vydali do Hostěnic na oběd ke Stupárkům. 
První klubová odpoledne roku 2019 se nesla ve znamení rekapitulace posledních akcí roku 2018 
a také ohlédnutím za předcházejícími 39 lety klubu. 
Do lednového programu se vešel i 29. ples seniorů. K tanci a poslechu jako obvykle hrála kapela
Melodie pod vedením pana Jiřího Smrže. 
V závěru ledna se 16 statečných vydalo zasněženou přírodou ke Kaprálovu mlýnu a zpět. I když to
trochu klouzalo, všichni dorazili zpět v pořádku a odměnou jim byl oběd U Zbojníka. 
Od února si senioři dohodli pravidelné procházky – každé pondělí je sraz 13.30 U Zbojníka 
a vyráží se do okolí. Únor se celkově nesl v duchu cest – do okolí, daleko za hranice i do minulosti.
Na cestu do minulosti cementárny zavedl seniory student gymnázia ve Šlapanicích Šimon Straka
společně s bývalým ředitelem cementárny panem Jindřichem Sehnalem. Ti ze seniorů, kteří dříve
v cementárně  pracovali,  taky  přispěli  svou  trochou do mlýna.  Na  cestu  daleko za  hranice,  do
Alsaska-Lotrinska, vzala seniory prostřednictvím své přednášky paní Jarmila Šlezingerová, která je
v klubu vždy velmi vítanou návštěvou. 
Kromě pravidelných vycházek stihli senioři v březnu ostatkovou zábavu v Hostěnicích a výlet do
vinného sklepa v Blučině. 
Turistická sekce klubu nezahálela ani v dubnu a pěší výlety do okolí už zkombinovala i s dopravou
několika auty do Rakoveckého údolí, Ruprechtova a Nemojan. Zamýšlený výlet do termálních lázní
se neuskutečnil. 
Pondělní  výlety  do  okolí  pokračovaly  i  v květnu.  Pořád  je  co  objevovat,  např.  Cestu  z Velké
Klajdovky přes Hornek do údolí Říčky, mlýnský náhon ve Velaticích, kapli sv. Rocha a vinný sklípek
v Sivicích či kapli sv. Anny v Hostěnicích. Kromě toho si zajeli na výstavu Floria do Kroměříže 
a zastavili se taky na zámku v Chropyni. Osmého května nechyběli na Otevírání studánek 
u Jelenice. 
V květnu nemohly chybět oslavy Dne matek. Nejdřív společně s žáky ZUŠ a pak přišla do klubu
popřát i paní starostka a pan tajemník. 
Na červen se senioři  z Mokré dlouho připravovali,  protože se rozhodli  pro společný šestidenní
pobyt na Slovensku v lázních Piešťany. Výlet měl 34 účastníků a všichni si ho patřičně užili. Ještě
před odjezdem na Slovensko absolvovali dvě turistické akce, ale ve druhé polovině června už bylo
příliš horko.
V červenci se turisté vedrem nedali odradit a znovu vyrazili. Hostěnice, Bílovice, Býčí skála, to



jsou jen některá z míst, kam vedly jejich kroky. A i když v srpnu byly dva týdny klubové prázdniny,
turisté je tak úplně nedodrželi. 
Kromě pravidelných vycházek turistů vyjeli senioři z Mokré taky do termálních lázní a do Litovle. 
Na říjen připadlo hned několik oslav. Nejdřív oslava Dne seniorů, ke kterému si připravili pěkné
vystoupení  žáci  základní  školy.  V programu  nemohlo  chybět  podzimní  dostaveníčko  s tancem,
v pořadí již 40., a povídání dr. Šlezingerové o Lombardii.

Oslava 40. výročí klubu
Na 24. října vedení klubu připravilo oslavu 40. výročí existence klubu. Pozvání přijala řada hostů
včetně starostky obce Barbory Švehlové. V přehledu kronikáře klubu pana Antonína Macháčka za-
znělo, že za tu dobu klub zorganizoval 30 plesů, 40 dostaveníček, 133 besed s hosty, 141 zájezdů,
66 návštěv divadelních představení… Vlastními silami si senioři zbudovali na zahradě krb či po-
stavili dvě branky. Je jasné, že klub funguje velmi dobře.

Klub důchodců v Horákově
Předsedkyně – Marie Koutná
V roce 2019 vstoupil Klub důchodců v Horákově do své 24. sezóny a pravidelné schůzky se konaly
opět vždy v úterý odpoledne v prostorách klubovny v Domě s pečovatelskou službou v Horákově. 
Ve  srovnání  s klubem seniorů  v Mokré  je  v horákovském klubu  důchodců poněkud  jiné  věkové
složení a tomu odpovídá i činnost klubu. Úterní schůzky se většinou nesou ve znamení vzpomínek či
oslav narozenin. Čas od času některé členky z Horákova zajdou na akci, kterou pořádají Mokrští,
popř.  obráceně.  Jednou  z takových  akcí  byl  Ples  seniorů,  na  který  vedení  obce  zajistilo
Horákovským i odvoz. 
Paní Miroslava Mikulášková, jedna z členek horákovského klubu, se stala pohádkovou babičkou 
a pravidelně chodí dětem do školky číst pohádky. Propojuje tak hezkým způsobem ty nejmladší 
a nejstarší obyvatele obce. Během jarních měsíců zavítal do klubu i pan Černý se svou harmonikou
a paní knihovnice přišla popovídat o spisovateli Andersenovi. Při té příležitosti udělala obměnu
knih v klubové knihovně, a dokonce zajistila i další skříň na knihy. Před Velikonocemi se v klubu
opět uskutečnila mše, na kterou přišli i senioři z Mokré.
Léto  roku  2019  bylo  horké,  takže  ho  členky  klubu  trávily  převážně  v chládku  budovy  Domu
s pečovatelskou službou. 
Na výlet vyrazily až v září, a to na vyhlídkovou jízdu Brnem. Trasa začínala v samém centru Brna –
v Denisových sadech, pokračovala na Špilberk a dále do Líšně, na Klajdovku, ke kostelíčku a na
zámek Belcrediů. 
Říjen byl na události v klubu bohatý – nejdřív povídání paní knihovnice Brzobohaté o Izraeli, pak
účast na oslavě Dne seniorů v Kulturním domě v Horákově, a dokonce dvě návštěvy paní Jitky
Neveselé, která se věnuje výrobě šperků. Na konci října přišel do klubu pan farář Ambrož, aby
odsloužil mši svatou za zemřelé. V listopadu zavítal mezi seniorky pan Černý se svou harmonikou.
Prosinec se nesl ve znamení adventu a Vánoc. K Vánocům přišly popřát děti z mateřské školky,
došlo i na tradiční vánoční nadílku a i na Silvestra odpoledne si členky klubu poseděly společně při
kávě a svařáku. 

Zahrádkáři
Klub seniorů ve spolupráci se Základní organizací Českého zahrádkářského svazu Cemo Mokrá 
a kroužkem keramiky připravili  na pátek 13. a sobotu 14. září v prostorách mediatéky v Mokré
malou výstavku.

Předzahrádky nejen na sídlišti
Za pozornost stojí i snaha řady obyvatel Mokré-Horákova, kteří pečují o své předzahrádky 
a přispívají tak k pěknému vzhledu obce. Velmi cenná je zejména snaha těch, kteří, i když bydlí ve
společném bytovém domě, neváhají svůj čas a energii věnovat zvelebování svého okolí.

Myslivecké sdružení Hlásnice
Členy mysliveckého sdružení Hlásnice jsou myslivci z Mokré-Horákova a Podolí. Nový myslivecký
rok začíná v dubnu a myslivci musí vyčistit všechny krmelce a dezinfikovat jejich okolí. Mezi další
úkoly patří taky revize a oprava loveckých zařízení.

Otevřeno pro děti, z. s.
Zakladatelkou spolku Otevřeno pro děti, z. s., je paní Petra Tesařová z Mokré. Spolek vznikl na
jaře roku 2018 a specializuje se na mimoškolní vzdělávání v oblasti výuky angličtiny 
a outdoorových aktivit.



Na  sobotu  14.  září  připravil  spolek  oficiální  otevření  svého  nového  netradičního  prostoru
k setkávání – jurty. O stavbě jurty jsem se zmiňovala už výše v části věnované poznámce o hřišti
poblíž základní školy. Součástí  odpoledního programu bylo kromě prohlídky samotné jurty také
např. štípání dřeva či soutěž o nejlepší bábovku a nechybělo ani hudební překvapení.

Sbírka pro Azylový dům pro ženy a matky s dětmi Vsetín
Dá se  říci,  že  sbírka  pro  azylový  dům byla  osobní  iniciativa  paní  Jitky  Kalouskové  z Mokré.
Důvodem, proč zvolila zrovna azylový dům ve Vsetíně, bylo to, že Vsetínsko nepatří k nejbohatším
regionům v republice. 
Paní  Kalousková  ve  spolupráci  s paní  starostkou  vyhlásily  sbírku  prostřednictvím  obecního
Zpravodaje.  Během měsíce  září  mohli  dárci  předat  paní  Kalouskové  věcné  dary  pro maminky
s dětmi (např. pomůcky do školy, oblečení,  hračky, drogerii  a kosmetiku…), popř. je nechat na
obecním úřadě. Pokud chtěl někdo přispět finanční částkou, mohl si najít patřičný odkaz přímo na
stránkách azylového domu. Vyhlášení sbírky se setkalo s velkou odezvou a v říjnu pak mohl pan
místostarosta odvézt plné obecní auto potřebných věcí do Vsetína. Někteří ke svým dárkům připojili
i slova povzbuzení pro maminky v nelehké životní situaci. Ke sbírce se přidali i lidé, kteří nejsou
přímo z Mokré-Horákova, ale chtěli se přidat, a tak paní Kalouskovou či obec kontaktovali. 

Společenství věřících
Tříkrálová sbírka
První sobotu v lednu se opět po obci vydalo 16 skupinek koledníků, aby všem obyvatelům Mokré-
Horákova dali  možnost  poskytnout  i  malý peněžní  dar na dobrou věc.  Letos se  koledovalo na
pořízení vozíčků, lehátek a instalaci klimatizace pro pacienty hospice sv. Josefa v Rajhradě, popř.
na zakoupení auta pro Charitní pečovatelskou službu. V pokladničkách se letos našlo přes 86 tis.
Kč, což je zase o něco víc než v předcházejícím roce. Poděkování patří nejen koledníkům, ale i těm,
kteří pomáhají s přípravami a vše organizačně zajišťují. Za všechny bych chtěla jmenovat alespoň
paní Ing. Hanu Ženožičkovou, která působí jako asistent oblastní charity Rajhrad. 

Křížová cesta
V předvelikonočním čase uspořádalo zdejší společenství věřících symbolickou křížovou cestu. Na
cestu, která začínala u mokrské myslivny, se vydalo na osm desítek věřících z Mokré-Horákova,
Velatic a Tvarožné. Společnou cestu pak věřící zakončili modlitbou u Pacherova kříže. 

Tradiční mše
Horákovská mše 
Poutní mše svatá připadla v roce 2019 na neděli 5. května. I přes chladné počasí se mše vydařila 
a nemalou zásluhu na tom měli i zpěváci z tvaroženské farnosti. 

Mše u Pacherova kříže
Tradiční červnová mše u Pacherova kříže byla sloužena ve středu 13. 

Mokrská mše 
Mši v Mokré sloužil v neděli 4. srpna farář David Ambrož. 

Setkání u kaple Mitrovských
V roce  2019  se  konalo  v pořadí  již  14.  podzimní  setkání  u  kaple  Mitrovských.  Ekumenickou
bohoslužbu vedl tvaroženský farář David Ambrož a o hudební složku setkání se postarali hudebníci
a zpěváci  z Blažovic.  Protože dostat  se  pěšky na pobožnost  není  pro každého snadné,  zajistilo
vedení obce pro zájemce i dopravu obecním autem. 

Pouť do Křtin
Pouť do Křtin bývá tradičním zakončením pěší poutní sezóny. V roce 2019 připadla na sobotu 19.
října. První poutníci vycházeli z Blažovic v 6.30 a šli přes Tvarožnou a Mokrou. Z Mokré vycházelo
7 poutníků. Účastníkem pouti byl i otec David, který pak ve Křtinách sloužil mši svatou. 

Putování ke svaté Barboře
V podvečer svátku sv.  Barbory,  tedy 4.  prosince,  se  u kaple  sv.  Barbory v Mokré sešlo asi  pět
desítek lidí s rozsvícenými  lampami a jinými světýlky, aby se všichni vydali na cestu k soše svaté
Barbory, která je umístěna v prostorách lomu Mokrá. Svatá Barbora je patronkou horníků, ale také
dělostřelců, pyrotechniků a všech, kteří vykonávají riziková povolání. Umístění sochy v prostoru



lomu dává smysl. Účastníci krátké pouti si vyslechli od pana Zouhara informace o minulosti 
i současnosti lomu a zakončili setkání společnou modlitbou. 

Betlém
Už pěknou řádku let se vždy na Štědrý den schází  na prostranství  před kaplí Proměnění Páně
množství nejen věřících, aby se potěšili koledami a výjevy z bible v podání místních dětí. Na závěr
nesmí chybět společné zpívání koled. 

Kulturní dění v obci

Historická výročí
100. výročí tělovýchovy v Mokré
Organizace či spolky, které se mohou pochlubit stoletou historií,  bychom v rámci obce Mokrá-
Horákov asi spočítali na prstech jedné ruky. V první řadě by to byl Sbor dobrovolných hasičů,
založený v roce 1901, a hned vzápětí by s největší pravděpodobností přišla na řadu organizovaná
tělovýchova. 
I když počátky organizované tělovýchovy v Mokré a v Horákově můžeme klást už do období před 
1. světovou válkou, rok 1919 bývá uváděn jako počátek Sokola Mokrá, na jehož tradici navazuje 
i dnešní Tělovýchovná jednota Mokrá-Horákov.
Připravit důstojnou oslavu takového výročí vyžaduje dlouhou přípravu, a tak už v roce 2018 se
začalo uvažovat o vydání brožury, která by oněch sto let shrnovala. Jako kronikářka obce jsem se
nabídla,  že  na  základě  dochovaných  kronik,  písemného  a  fotografického  materiálu  připravím
úvodní historický přehled vývoje tělovýchovy v naší obci. Předsedové jednotlivých složek dnešní
jednoty pak dodali textovou a obrazovou část k historii a současnosti svých oddílů. Brožura vyšla
v nákladu 350 kusů. Zároveň s tím se připravovala v sále mediatéky v Mokré malá výstavka, která
taktéž  shrnovala  a  dokumentovala  oněch  sto  let.  I  na  ní  jednotlivé  oddíly  prezentovaly  své
sportovní úspěchy. 
Datum oslav bylo stanoveno na 1. června, i když vznik Sokola Mokrá se datuje do března 1919.
Organizátoři spojili oslavy Dne dětí s oslavou stého výročí tělovýchovy. (Ke Dni dětí viz později.)
Oficiální část oslav s pozvanými čestnými hosty probíhala v sále mediatéky za účasti starostky obce
Barbory Švehlové. 
Je potěšitelné, že vzpomínání nad historickými fotografiemi, dokumenty a trofejemi nebralo konce.
Větší  část  exponátů byla následně přesunuta  do prostoru knihovny,  kde si  ji  v dalších týdnech
mohli prohlédnout další zájemci. Z mého pohledu se oslavy vydařily a zásluhu na tom mají pře-
devším předseda Tělovýchovné jednoty pan Jan Řezáč a předsedové jednotlivých oddílů. Všichni
odvedli kus práce.
30. výročí sametové revoluce
30. výročí sametové revoluce si obec připomněla hned dvěma způsoby. Jednak otištěním vzpomínek
aktérů,  aktivních  účastníků  událostí  roku  1989  a  jednak  jakýmsi  symbolickým  ohlédnutím  za
uplynulými 30 lety prostřednictvím výstavky v sále mediatéky v Mokré. (K výstavce blíže v kapitole
vytíženost víceúčelového sálu). 
Prostor prezentovat své vzpomínky v obecním Zpravodaji dostali tři členové rady obce v roce 1990
– pan František Pejřil,  paní Anna Bajerová a pan Petr Koukal.  Svůj  příspěvek do Zpravodaje
zaslal i pan Roman Miškář, člen rady obce v letech 1994 – 2010. V neposlední řadě je třeba říci, že
byly otištěny i vzpomínky nedávno zesnulého pana Aloise Brzobohatého, který v roce 1990 zastával
post starosty obce. 

Další výročí roku 2019
1909 – 110. výročí postavení kaple Proměnění Páně v Mokré
1919 – založen Včelařský spolek pro Horákov a okolí, který fungoval až do roku 2016
1929 – založení Orla v Mokré
1959 – po 126 letech zasypán rybník na návsi v Mokré
1969 – otevřena nová dvoutřídní mateřská škola, samoobsluha a dům služeb v Mokré
1979 – předáno 67 nových bytových jednotek v Mokré, uzavřena škola v Horákově
1999 – schválen nový územní plán obce, jehož vypracování trvalo 6 let, zahájena rekonstrukce

bývalé uhelné kotelny

Činnost obecní knihovny

Noc s Andersenem 2019
Tématem  letošní  (v  pořadí  již  13.)  Noci  s Andersenem  byl  samotný  Hans  Christian  a  také



nakladatelství  Albatros,  které  slavilo  70 let  od založení.  Tentokrát  se  v knihovně sešlo  27 dětí
v rozmezí od první do šesté třídy. Společně pak plnily nejrůznější úkoly. K večeři přivezl pizzu pan
Lazarčík. Kromě samotné knihovny se děti podívaly i do studia pana Krpenského. Spát se šlo kolem
půlnoci.

Pasování na čtenáře
Tradice  by  se  měly  dodržovat,  a  tak  i  v roce  2019  koncem  školního  roku  přišli  do  knihovny
prvňáčci, aby je paní starostka ve spolupráci s paní knihovnicí mohla pasovat na čtenáře. 

Jižní Morava čte
V roce 2019 se Obecní knihovna Mokrá-Horákov znovu zapojila do projektu na podporu dětského
čtenářství Jižní Morava čte, který pořádá Městská knihovna Břeclav a Moravská zemská knihovna
v Brně za finanční podpory Jihomoravského kraje. Jedná se o literárně-výtvarnou soutěž, do které
se mohou zapojit děti ve věku od 4 do 15 let, a to jak jednotlivci, tak skupiny. Děti mohou malovat,
psát, nahrávat videa, vytvářet komiksy… Téma 4. ročníku soutěže bylo Tajemství knihovny. Toto
téma mělo symbolicky připomenout sté výročí zákona o knihovnách, který byl schválen Národním
shromážděním 22. července 1919. Z tohoto zákona vyplývala pro každou větší obec povinnost zřídit
veřejnou knihovnu. Díky tomu má Česká republika dodnes jednu z nejhustších sítí  knihoven na
světě. 

Knižní bazar pro Vincenta
Letošní knižní bazar pro Vincenta navázal na loňský úspěch předvánočního tzv. mokerského kniho-
toče, kdy paní knihovnice ve spolupráci s žákovským parlamentem základní školy připravila knižní
bazar, jehož výtěžek byl určen na studia keňského studenta Vincenta. 

Krása pletená z pedigu
To byl název výstavy proutěných výrobků, která se uskutečnila v prostorách knihovny v době od 20.
února do 14. března. Výstavka byla výsledkem více jak 10leté spolupráce několika šikovných žen
z Mokré-Horákova.  Autorky  pletených  košíků  a  dalších  dekorací  se  schází  2x  ročně  a  během
jednoho dne se vždy snaží uplést předem daný výrobek. Za tu dobu jim už pod rukama vznikla
pěkná řádka výrobků, a proto se s nimi chtěly pochlubit prostřednictvím výstavy. Pochvalná slova
návštěvníků jim pak byla odměnou. 

Divadelní představení Národního divadla Brno
Také v roce 2019 díky iniciativě paní knihovnice Brzobohaté využila naše obec grantu Národního
divadla Brno na dopravu. V květnu rodiče s dětmi jeli na Dvořákovu operu Čert a Káča a v červnu
mohli  zájemci  z Mokré-Horákova  vidět  představení  Verdiho  Aidy  v nově  otevřeném  Janáčkově
divadle. V prosinci se jelo do divadla v Brně ještě dvakrát, a to na Růžového kavalíra od Richarda
Strausse a na baletní pohádku Petra Iljiče Čajkovského Louskáček. 

Besedy v knihovně
V podzimních  měsících  se  v knihovně  uskutečnily  hned  dvě  besedy.  V říjnu  zavítala  do  zdejší
knihovny  paní  Ivona  Březinová,  autorka  řady  knih  pro  malé,  a  v listopadu  pak  paní  Pavla
Hrdinová, která dětem třetí a páté třídy přiblížila oblast výtvarného umění. 

Využití víceúčelového sálu
Víceúčelový  sál  mediatéky  v Mokré  je  téměř  každý  den  využíván  ke  cvičení.  Pondělky  jsou
vyhrazeny cvičení, které se nazývá Tabata, úterý pilates a čtvrtky powerjóze. V pátek dopoledne
cvičí v sále maminky s dětmi v rámci Klubíku. Středeční podvečery patří věřícím, kteří se tu schází
na mši. V dubnu a v květnu sem pravidelně docházeli ti, kteří připravovali Májové hody, 
a v červenci pak ti, jež se chystali na Obecní hody. 

Využití sálu základní školou
Základní  škola  využívá  sál  v mediatéce  poměrně  často.  Bývají  tady  prezentace  absolventských
prací,  besedy se spisovateli,  popř. ilustrátory dětských knih či výchovné pořady (např. výchova
k povolání nebo dopravní výchova). 

Další pravidelné akce v sále mediatéky
Z dalších pravidelných akcí  můžeme uvést  Jarní  a  Podzimní  bazárek dětského oblečení,  Vítání
občánků. Každoročně probíhá v sále také svatební obřad, v roce 2019 to bylo pouze jednou, a to



29. června. Pravidelně se sál stává svědkem voleb. V roce 2019 zde probíhaly volby do Evropského
parlamentu. 

Porady knihovníků, popř. metodiků
V červnu využili víceúčelový sál ke své poradě regionální metodikové Moravské zemské knihovny 
a v září se zde radili knihovníci neprofesionálních knihoven z Brna-venkova. 

Divadelní představení pro nejmenší
Členky kulturní komise myslely i na ty nejmenší, a tak hned na první březnovou neděli pozvaly
TAPI DUO z nedalekého Podolí, které si pro děti připravilo pásmo písniček a povídání o zvířatech.
Poslední nedělní odpoledne v březnu zase do Mokré zavítalo Divadlo strom s pohádkou Hrnečku,
vař. 

Krysáci v mediatéce
Na jaře  se  v  sále  uskutečnily  tři  besedy  o  animovaném,  respektive  loutkovém filmu s Cyrilem
Podolským, autorem populárního večerníčku Krysáci. Besedy se účastnili žáci nižšího stupně a 6. 
a 7. ročníku. 

Vítání občánků
Vítání občánků v jarním termínu proběhlo 17. května ve víceúčelovém sále mediatéky. Tentokrát
byli v přesile kluci, těch přivítala paní starostka devět a děvčat pět. Děti z mateřské školy si pro
tuto příležitost připravily krátké pásmo básniček. 
K podzimnímu termínu vítání přinesli rodiče šest chlapečků a dvě holčičky. 

Zahrádkářská výstava 
O víkendu 13. a 14. září se svými výpěstky v sále mediatéky pochlubili zdejší zahrádkáři. Jednalo
se o vůbec první takovou výstavu v naší obci, a tak doufáme, že nebyla poslední a že zahrádkáři
vytvoří hezkou tradici. 

24. světové skautské jamboree
Jak už jsem zmiňovala v kapitole věnované zdejšímu oddílu skautů, jeden z členů oddílu Jan Kvapil
měl  možnost  zúčastnit  se  v době  letních  prázdnin  24.  světového  skautského  setkání  v západní
Virginii. Zážitky z tohoto setkání pak Honza prezentoval na besedě v sále mediatéky koncem září. 

Mokrá-Horákov 1989 – 2019
Obec si 30. výročí sametové revoluce připomněla i výstavkou, která byla jakýmsi ohlédnutím za
uplynulými 30 lety a která se konala ve víceúčelovém sále mediatéky  v sobotu 16. a v neděli 17.
listopadu vždy od 14.00 do 18.00.  Na výstavce byly zastoupeny jednotlivé spolky a organizace,
které v rámci Mokré-Horákova fungují – škola, školka, kluby seniorů, skauti, tělovýchovná jednota,
fotbalový  klub,  hasiči,  zahrádkáři,  popř.  farnost.  Vystavené  archivní  materiály  a  fotografie
doplňovaly také videozáznamy z posledních 30 let. Na přípravě výstavy se podíleli jednak zástupci
jednotlivých organizací, ale také pan Krpenský a členky kulturní komise. 

Vytíženost Kulturního domu v Horákově
V průběhu roku 2019 se v prostorách Kulturního domu v Horákově konalo celkem 36 akcí. Z jedné
třetiny se jednalo o akce soukromé (svatby,  oslavy…), zbývající  dvě třetiny tvořily např.  plesy,
divadelní představení, koncerty… K některým z akcí pořádaných obcí viz dále.

Plesová sezóna
26. obecní ples
Plesovou sezónu roku 2019 zahajoval v pátek 19. ledna 26. obecní ples. Energii v sále Kulturního
domu v Horákově hned na začátku rozproudil ukázkou standardních tanců pár Marie Bartáková 
a Šimon Tichý.  K tanci a poslechu hrála kapela Blue band z Vysočiny a zajímavým zpestřením
večera byla i neobvyklá barmanská show. 

Hasičský ples
Zdejší hasiči naplánovali svůj ples na pátek 1. února a opět si pozvali kapelu s neobvyklým názvem
Kanci paní nadlesní. 

Maškarní ples
Jen dva dny po plese hasičů následoval dětský karneval. Úlohy pořadatelů se ujal Klub rodičů při



MŠ Mokrá-Horákov.

Školní ples
Základní škola Mokrá-Horákov pořádala v sobotu 23. února v pořadí již 27. školní ples. Na úvod
nesmělo chybět předtančení v podání žáků 9. tříd ani bohatá tombola. 

Koncert ke Dni matek 
Koncert ke Dni matek pořádala základní škola ve spolupráci s mateřskou školou 14. května v sále
Kulturního domu v Horákově.  Svá pěvecká vystoupení  předvedly  jak děti  z mateřské  školy,  tak
sbory ze Základní školy Mokrá-Horákov.

Obecní hody
Termín obecních hodů se obvykle pohybuje kolem 1. září. Ty v roce 2019 se konaly v sobotu 31.
srpna. Poměrně náročnou anabázi příprav se letos rozhodlo podstoupit celkem 12 párů stárků 
a stárek a tři sklepníci. Secvičit taneční vystoupení, naučit se spoustu písniček, zajistit kroje, víno,
občerstvení, to není legrace. A pak se jen strachovat, jestli nebude pršet. Počasí bylo pěkné, kapela
Ištvánci ze Šardic hrála dobře, takže vše proběhlo, jak mělo, od slavnostního nástupu v Mokré až
po konec večerní zábavy v Horákově. 

Sindibádova dobrodružství
První  říjnovou  sobotu  sehráli  členové  divadla  Koráb  v Kulturním  domě v Horákově  divadelní
představení pro nejmenší diváky s názvem Sindibádova dobrodružství. Dětí, které přišly se svými
rodiči  či  prarodiči,  bylo poměrně málo. Ovšem ti,  jež vážili  cestu, určitě nelitovali,  protože se
výborně bavili. 

Vyšetřování ztráty třídní knihy 
Představení  Divadla  Járy  Cimrmana  jsou  naprosto  kultovní.  Většina  lidí  zná  hlášky  i  drobné
nuance  představení  naprosto  dokonale,  proto  jsem sama byla  trochu  skeptická,  jak  si  s něčím
takovým poradí ochotníci. Po pár minutách představení, jež se odehrálo 8. listopadu v sále KD
v Horákově, i největší skeptici museli uznat, že herci divadelního spolku Cimrman Revival Sivice
jsou úžasní. Sál byl naprosto zaplněný a o výbuchy smíchu nebyla nouze. O přestávce kulturní
zážitek ještě doplnila gurmánská nabídka bistra Mezi Stromy – svatomartinské víno, husí paštika…

Další kulturní a společenské akce

Májové hody
Poslední květnová sobota opět patřila v obci Mokrá-Horákov Májovým hodům. Od zahájení na
prostranství  před  restaurací  U  Zbojníka  až  do  večerních  hodin  doprovázela  stárky  hudba
Miločanka. Po průvodu obcí a slavnostním zakončení u kapličky v Horákově následovala večerní
zábava v Mokré na sídlišti. 

Uctění památky mistra Jana Husa
I v roce 2019 se v předvečer výročí úmrtí Jana Husa připomínal jeho odkaz na Velké skalce 
v Mokré. Jednalo se o 25. setkání v řadě. Jak ve své knize Mokrá u Brna uvádí Michaela Vaňáček,
už za první republiky bývala Velká skalka místem takovýchto setkání. Ovšem tehdy nepřipravovali
vatru hasiči, ale každý z účastníků přinesl z domu otýpku chrastí, protože se doma běžně dřevem
topilo. V době, kdy se stal starostou pan František Pejřil, pokusil se navázat na tuto tradici.
Hasiči a pracovní skupina  i letos  připravili vatru i místo konání akce a  k poslechu  hrála kapela
Sedlo Brno. Počasí se vydařilo a na akci přišly asi tři stovky lidí. 

Hudební léto Mezi Stromy
Po úspěšném prázdninovém vystoupení Jaroslava Samsona Lenka v kavárně Mezi Stromy zavítal
zpěvák do Mokré-Horákova koncem května znovu. Počátkem června zde vystoupila i sopranistka
Magda Vitková, zpěvačka Městského divadla Brno, se svými hosty v programu Hvězdy září pod
hvězdami, v němž zazněly nejznámější muzikálové melodie. Koncem černa měli zájemci možnost
zajít  Mezi  Stromy poslechnout si  kapelu Omišband a zhruba o měsíc později  zde bylo k vidění
žhavé flamenco. Estetický zážitek z flamenca ještě doplnily speciality španělské kuchyně.

Filmové léto – Kinematograf bratří Čadíků – 17.–20. 7. 2019
Po čtyři  červencové  večery  měli  obyvatelé  Mokré-Horákova  možnost  zajít  do  letního  kina  ve
sportovním areálu pod Horákovem. Kinematograf bratří Čadíků si pro filmové fanoušky připravil



celkem čtyři filmy: komedie Chata na prodej a Po čem muži touží, hororový příběh Hastrman a
pohádku Čertí  brko. Počasí  letos letnímu kinu přálo a návštěvnost byla oproti  minulým rokům
daleko vyšší. I když vstupné bylo dobrovolné, na Konto bariéry se tentokrát vybralo přes 20 tisíc
korun. 

Koncert Pavla Dobeše – 8. srpna 2019
Kulturní komise ve spolupráci s kavárnou Mezi Stromy připravila na čtvrtek 8. srpna lahůdku pro
vyznavače folku v podobě koncertu Pavla Dobeše. Za teplého srpnového večera se ve sportovním
areálu pod Horákovem nesly melodie Dobešových písniček, ve stáncích byla k zakoupení spousta
dobrot a ten, kdo přišel, jistě nelitoval. 

Dýňohraní
Na pátek 15. října členky Klubu přátel kultury Mokrá-Horákov připravily na prostranství před
knihovnou  malé  dýňové  tvoření.  Vyřezávání  z dýní,  malování  na  obličej,  ochutnávka  dýňových
buchet i bramboráků, to všechno se dělo v rámci Dýňohraní. Ke zdárnému průběhu akce přispěl 
i pan Radek Meluzín a pracovní skupina obce. 

Od lípy k lípě
V roce 2018, kdy jsme si připomínali sté výročí založení Československé republiky, přišli zástupci
tělovýchovné jednoty a hasičů s myšlenkou umístění pamětní desky u lípy Svobody v Mokré 
a  zároveň vysazení  lípy  Sv.  Václava na farním pozemku v Líchách.  V tu  chvíli  ale  nedošlo  na
označení ještě jednoho zajímavého stromu, který roste v Horákově u odbočky k myslivně.  Tento
strom vysadil pan Alois Kameník, účastník 1. světové války, a jeho soused pan Opletal asi v roce
1919. Lípa Republiky, jak se jí začalo říkat, dostala stejnou tabulku jako lípa Svobody a lípa Sv.
Václava.
Vedení obce přišlo s nápadem uspořádat 25. října podzimní procházku s lampiony. Začínalo se ve
stejnou dobu na dvou místech - u lípy Republiky v Horákově a současně v Mokré u lípy Svobody.
Pak se  obě  části  vydaly  směrem k lípě  Sv.  Václava,  která  byla  vloni  vysazena  na  farní  louce
v Líchách poblíž kavárny Mezi Stromy. V kavárně pak bylo pro všechny účastníky připraveno malé
občerstvení. 

Rozsvícení vánočního stromu 
Vedení  obce  Mokrá-Horákov  naplánovalo  Slavnostní  rozsvícení  vánočního  stromu  na  první
adventní neděli. Akce se již tradičně konala na prostranství před restaurací U Zbojníka v Mokré.
Součástí akce bylo i vystoupení dětí ze školky, jarmark, občerstvení, ale také Dobropečení. Pod
názvem Dobropečení se skrývá dobročinné pečení, do kterého se zapojili děti z MŠ, kluby seniorů,
členové TJ a další občané Mokré-Horákova. 

Zpravodaj
Počátkem roku 2019 schválila Rada obce Mokrá-Horákov nové složení redakční rady. Předsedkyní
se  stala  Ing.  Barbora  Švehlová  a  dalšími  členkami  jsou  Mgr.  Eva  Jochecová  a  Mgr.  Katuše
Studená.

Videozpravodaj
V průběhu roku 2019 sice nevznikl Videozpravodaj v podobě, v jaké jsme ho vídali na stránkách
obce v předcházejících letech, ale bylo zde umístěno devět videí, která zachycovala nejrůznější
akce (např. Rozloučení s předškoláky, Drakiádu, Od lípy k lípě či Ježíškovo popolézání) a jejichž
autorem byl pan František Krpenský. 

Webové stránky obce
Počátkem roku schválila rada obce nabídku na tvorbu a provozování webových stránek pro obec
Mokrá-Horákov obchodní společnosti WEBHOUSE.  Nové stránky jsou responsivní, což znamená,
že  zobrazení  stránek  se  mění  podle  použitého  zařízení  (počítač,  tablet,  mobilní  telefon).  Nové
uspořádání odkazů by mělo být jednodušší. Obec zde může uveřejňovat důležité informace, popř.
fotografie, které souvisí s životem obce. 

Sport

FC Mokrá-Horákov, z. s. 
Předseda klubu – Ing. František Mikulášek



V sezóně  2018/19  opět  přihlásilo  vedení  klubu  do  soutěží  celkem 3  mužstva  –  muže,  družstvo
dorostu složené z dorostenců od nás a z Ochozu a družstvo mladších žáků.
V zimních  měsících  se  družstva  intenzivně  připravovala  v halách,  popř.  na  hřištích  s umělým
trávníkem a sehrála několik přípravných utkání. 

Mladší žáci
Mladší žáci mohli jednou za měsíc změřit síly s družstvy z okolních vesnic a udržet se částečně
v herním rytmu. Družstvo hrálo okresní přebor skupiny A a skončilo na pěkném 5. místě v horní
polovině tabulky.

Dorost Mokrá-Horákov/Ochoz
Dorostenci z Mokré-Horákova a Ochozu soutěžili  v okresním přeboru, který zahrnoval 4 okresy
(Brno-město, Brno-venkov, Vyškovsko a Blanensko). Družstvo zaznamenalo velký úspěch, neboť ve
tvrdé konkurenci vybojovalo 2. místo. Ještě před koncem sezóny sehráli opět přátelské utkání 
s dorostenci z okresu Bratislava-vidiek s klubem z Bernolákova. 

Přípravka
Během sezóny 2018/19 se podařilo vedení klubu přivést k fotbalu řadu dětí, které zatím jen pilně
trénovaly. 
Na podzim přihlásilo vedení klubu do soutěže po dvouleté pauze i starší přípravku. 

Muži
Muži hráli  ve III.  třídě ve skupině A, dlouho to vypadalo,  že by mohli  postoupit  do okresního
přeboru. Bohužel tato naděje se rozplynula po posledním, prohraném utkání. 
Po podzimní části soutěží skončila družstva mužů, dorostu i mladších žáků shodně na čtvrtém místě
v tabulce. Mezi muži dostávali šanci i někteří dorostenci. 
Obecně se klub potýká s úbytkem místních hráčů, kteří většinou odcházejí v dorosteneckém věku. 

Sběr kovového odpadu
Už několikátým rokem se zdejší  hasiči  a fotbalisté střídají  v pořádání sběru kovového odpadu.
Hasiči obvykle organizují ten jarní a fotbalisté si vzali na starost podzimní. 

Fotbalový věneček
První březnová sobota bývá v posledních letech vyhrazena Fotbalovému věnečku a ani v roce 2019
tomu nebylo jinak.

Tělovýchovná jednota Mokrá-Horákov, z. s. 
Předseda – Jan Řezáč
Počet členů v jednotlivých oddílech k 31. 12. 2019
Celkem: 307 členů
ASPV  88, 68 dětí
Tenisový oddíl 74, 50 dětí
Stolní tenis 27, 5 dětí
Volejbalový oddíl 21
Nohejbalový oddíl 6
Fitness 29
Cyklistika 21, 1 dítě
Horolezecký oddíl 41, 8 dětí

Asociace sportu pro všechny
Asociace sportu pro všechny registrovala v roce 2019 celkem 88 členů (z toho cca 7 desítek tvořily
děti a mládež) a zahrnovala čtyři složky: 
1. cvičení rodičů s dětmi (děti ve věku od 1,5 do 4 let)
2. předškoláci (5 – 8 let)     
3. Klubík - cvičení pro rodiče s dětmi cca od jednoho roku v mediatéce
4. florbal
Hlavní náplní prvních tří složek jsou pohybové aktivity, u nejmenších dětí také rozvoj hrubé 
a jemné motoriky. V Klubíku se vedle cvičení věnují i kreslení, modelování a zhotovují i jednoduché
papírové výrobky.
Členové se pravidelně podílejí na přípravě a organizaci Dne dětí a dálkového pochodu A jdem.     



V roce 2019 došlo k zániku regionálního centra ASPV Brno-venkov a zbylé finanční prostředky byly
rozděleny do všech oddílů, které se musely rozhodnout, pod jakou hlavičkou se bude rozvíjet jejich
další  činnost.  Po  mnoha  úvahách  se  vedení  ASPV Mokrá-Horákov  rozhodlo  jít  pod  hlavičku
Jihomoravské krajské asociace Brno-město. Je to spolek s poměrně vstřícným vedením a lektory 
v oblasti gymnastiky, aerobiku, lehké atletiky a celou řadou rozhodčích.

Školení cvičitelů základní gymnastiky 4. třídy
ASPV Brno-město pořádá velké množství soutěží, přednášek a odborných školení.  Vedení ASPV
v Mokré-Horákově  se  rozhodlo  využít  tyto  možnosti a  uskutečnilo  v měsíci  listopadu  školení
cvičitelů základní gymnastiky 4. třídy u nás v Mokré. Teoretická část školení probíhala v Brně 
v Domě sportu a praktická část a závěrečné testy v tělocvičně ZŠ v Mokré. Celkově školení ab-
solvovalo 15 cvičitelů, z toho 10 bylo z Mokré-Horákova.

Den dětí a oslava 100. výročí organizované tělovýchovy v obci - 1. června 
Oslava  Dne  dětí  byla  poněkud  specifická,  neboť  byla  propojena  s oslavou  stého  výročí
organizované tělovýchovy v Mokré. Členové tělovýchovné jednoty se již osmnáctým rokem podílejí
na přípravě oslav Dne dětí, a tak ono propojení bylo nasnadě. Počasí v sobotu 1. června celé akci
přálo.
Nechybělo  tradiční  zábavné  odpoledne  s moderátorem  na  prostranství  před  základní  školou.
Kromě nafukovací skluzavky, malování na obličej,  vystoupení siláka Franty či hasičské pěny si
každý  oddíl  tělovýchovné  jednoty  připravil  stanoviště,  které  souviselo  s jeho  zaměřením.
Cyklistický  oddíl  si  připravil  netradiční  šlapadla,  ASPV  překážkovou  dráhu  a  florbalové
dovednosti,  fitness oddíl pak silové disciplíny a páku. Tenisté,  volejbalisté a atleti  kralovali na
hřišti vedle základní školy 
a  horolezci  na  lezecké  stěně  v tělocvičně,  a  oddíl  stolního tenisu  dokonce  předvedl  nahrávací
automat. 
Občerstvení pro děti zdarma zajišťovala restaurace U Zbojníka a cukrárna Nebe. Celkem 220 dětí
s rodiči, popř. prarodiči odcházelo nadmíru spokojených.
Za zdařilým odpolednem se skrývá spousta práce celé řady členů tělovýchovné jednoty, která byla
ve spolupráci s obcí,  hlavním organizátorem akce. 

Tenisový oddíl
Předseda oddílu – Radim Kolář
Členskou základnu tvořilo v roce 2019 celkem 24 dospělých a 50 dětí. Pokračoval pozitivní trend 
v zájmu o tenis ze strany dětí a mládeže.

Účast v soutěžích
Soutěže hrály dva týmy. Družstvu dospělých, které se umístilo na 2. místě v okresní soutěži, unikla
1. příčka jen vinou horšího skóre. Nejmladší tenisté především sbírali první zápasové zkušenosti 
a skončili na 6. místě. 
Z  nejrůznějších  důvodů  (zranění,  rodinné  povinnosti)  bohužel  oddíl  po  10  letech  neposkládal
družstvo dospělých pro registrovanou soutěž.

Pořádání turnajů
Oddíl uspořádal celkem 12 turnajů všech věkových kategorií  včetně oddílových a amatérských.
Uskutečnila se i přátelská utkání s tenisty z okolních vesnic, z Velatic a Hostěnic.

Tenisový kemp
V roce 2019 se oddíl znovu rozhodl pro pořádání týdenního prázdninového kempu pro děti od 6 do
11 let.

Oddíl stolního tenisu
Předseda oddílu – Mgr. Martin Vojtěch
První  tři  měsíce  roku  2019  byly  ve  znamení  druhé  poloviny  soutěží  družstev  mužů  sezóny
2018/2019.
Družstvo A skončilo v krajské soutěži (KS 1) na pěkném devátém místě a udrželo se tak v krajském
poháru i pro další sezónu. Nejlepšími hráči byli Radek Paták a Zdeněk Kvapil. 
Tým B si v soutěži KS vybojoval sedmé místo, což ho opravňuje k účasti v dalším roce. Nejlépe se
dařilo Lukáši Rotreklovi a Janu Škorpíkovi. 
Veteráni hráli  nejvyšší  okresní  soutěž,  ale  i  přesto,  že  se  k nim  po  roční  odmlce  způsobené
zdravotními problémy přidal pan Kvasnica a zhruba po dvaceti letech se ke stolnímu tenisu vrátil



Roman Otych, družstvo skončilo na předposledním místě a sestoupilo do OP II. 
Nově přihlásilo vedení oddílu do soutěží i družstvo D, které hrálo OP 4. Týmu se dařilo a skončil
čtvrtý.
Koncem sezóny pořádal oddíl devátý ročník Memoriálu K. Bičana, kterého se zúčastnilo 21 hráčů
z 10 oddílů – Mokrá, Ivančice, Blansko, Velešovice, Němčany, Bučovice, Líšeň a Prace. 

Sezóna 2019/20
Vedení oddílu do soutěží opět přihlásilo 4 družstva.
Sestava družstva A se nezměnila a po polovině sezóny bylo bohužel na posledním místě v krajské
soutěži KS 1. 
Týmu B se dařilo v KS 2 o poznání lépe, koncem roku 2019 byl devátý. 
Družstvu C po sestupu do OP 2 patřila v polovině soutěže třetí příčka. Velkou zásluhu na tom měl
Roman Otych. 
Tým D byl koncem roku na desáté příčce v OP 4 a vypadalo to, že bude muset bojovat o záchranu. 

V sezóně 2019/20 bylo v oddíle vedeno taky 7 žáků, kteří se účastnili okresních bodovacích turnajů
a sourozenci Vojtěchovi a Otychovi se účastnili i okresního přeboru žáků. 

Turnaj pro neregistrované
Turnaje se účastnilo 8 mužů a 3 ženy. Tentokrát byly velmi úspěšné ženy, protože jak ve dvouhře,
tak ve čtyřhře obsadily první místa. 

Oddílový přebor
Tradičně před Vánocemi členové oddílu měří své síly v oddílovém přeboru. Mezi dospělými při
neúčasti Radka Patáka zvítězil Lukáš Rotrekl a mezi žáky byl nejlepší Roman Otych ml. 

Volejbalový oddíl
Předseda oddílu -  Petr Mikulášek
Stejně  jako  v předcházejícím roce  se  dvě  desítky  členů  oddílu  scházely  v zimních  měsících  na
trénink každé úterý v tělocvičně ZŠ Mokrá-Horákov. Od dubna do září už  volejbalisté  trénovali
v úterý a v pátek na venkovním antukovém hřišti pod Horákovem. V létě ještě hrávali v neděli večer
volejbal na hřišti v areálu místního koupaliště. 
Amatérská liga v Brně
Během sezóny se oddíl účastnil  jednou měsíčně Amatérské ligy v Brně a v celkovém hodnocení
skončil na šestém místě. Na turnaji v Brně-Komíně se našim podařilo zvítězit a jeden z turnajů také
organizačně zajišťovali. 

Memoriál Miroslava Svobody a Mokrá Open
V červnu  pořádal  oddíl  na  Šafránkově  mlýně tradiční  Memoriál  Miroslava  Svobody,  odkud  si
odvezli domů pohár pro vítěze. 
V září se na hřišti pod Horákovem uskutečnil již sedmý ročník turnaje s názvem Mokrá Open, kde
naši obsadili druhou příčku. 

Během roku se na hřišti pod Horákovem konalo několik brigád. I volejbalisté se podíleli na vzniku
brožury ke stému výročí tělovýchovy v Mokré a na výstavce, která připomínala toto výročí. 

Fitness oddíl
Předseda – Oldřich Drápal
V roce  2019  si  členové  připomínali  jednak  25  let  od  založení  oddílu,  jednak  sté  výročí
organizované tělovýchovy v Mokré-Horákově (ke stému výročí viz v kapitole historická výročí). 
Prostory fitcentra kromě 29 členů oddílu využívali také žáci devátých tříd zdejší základní školy
v rámci hodin tělesné výchovy. 
V roce 2019 oddíl znovu skvěle reprezentoval 16letý Dan Žalud na několika soutěžích kulturistiky 
a physique. V kategorii kulturistika mladšího dorostu do 65 kg se stal mistrem ČR. 
Již po 18. se členové oddílu podíleli na organizaci populárního Dne dětí (k němu viz výše). 

Mokrský ocelák
15. června 2019 uspořádal oddíl fitness TJ Mokrá-Horákov 9. ročník sportovní soutěže silově 
vytrvalostního charakteru „Mokrský ocelák“. 



Xduatlon
7. září se na Skalce v Mokré a blízkém okolí uskutečnil závod v běhu a jízdě na horských kolech
s názvem Xduatlon, k jehož zdárnému průběhu také přispěli místní vyznavači fitness. 
Původní záměr zorganizovat triatlonový závod zhatil problém s vodou na místním koupališti, které
se muselo vypustit. Organizátoři ale nechtěli vyhodit oknem spoustu hodin příprav, a tak se triatlon
změnil na duatlon. 
I když počasí závodu příliš nepřálo, triatlonisté jsou zvyklí a nenechají se odradit. Na start závodu
se postavilo celkem 30 dětí a v roli startéra se představil Filip Ospalý, olympionik, mistr Evropy 
i akademický mistr světa. Dospělých vyrazilo na trať 32. 
Po vyhlášení kategorie dětí uspořádal Filip Ospalý i malou autogramiádu. 
Podmáčená trať všechny dost potrápila. Akce se konala za podpory obce Mokrá-Horákov, zdejších
hasičů i restaurace U Zbojníka a v neposlední řadě i žákovského parlamentu základní školy. 

Oddíl cyklistiky 
Předseda – Karel Závodník

Novoroční vyjížďka Moravským krasem
Na Novoroční vyjížďku Moravským krasem se zdejší cyklisté vydali již po 21. 

Třídenní výlet do Krkonoš
První společnou akcí našich cyklistů (pokud nepočítáme Novoroční vyjížďku) byl třídenní výlet do
Krkonoš, kam se vydali opět po pěti letech. 

Týdenní pobyl v Savojských Alpách
Vrcholem dosavadní činnosti oddílu cyklistiky se stal týdenní pobyt v savojských Alpách. Kromě
úžasných výhledů na monumentální Mont Blanc si cyklisté z Mokré-Horákova dopřáli například 
i kousek trasy Tour de France. 

Výjezd na Vysočinu
Na podzim ještě cyklisté naplánovali tři dny na Vysočině v okolí Jimramova, Herálce, Sněžného,
Kuklíku…

Kromě výše zmíněných výjezdů pomáhali také s organizací dálkového pochodu A jdem a cyklotrasy
A jedem. 
Posledními  akcemi  roku  byla  Mikulášská  vyjížďka  v okolí  naší  obce  7.  prosince  a  pak  ještě
následovala výroční schůze oddílu. 

Horolezecký oddíl Mole
Předseda – Michal Mílek
Oddíl registroval v roce 2019 celkem 41 členů, z toho 30 dětí. Schůzky se konaly každou středu od
16 do 18 hodin. První hodina byla věnována začátečníkům a druhá pak pokročilým. V pondělí 
a v pátek mohli využít lezeckou stěnu v tělocvičně základní školy jak členové oddílu, tak i příchozí
z řad veřejnosti. 

Ježíškovo popolézání
V neděli 22. prosince se v tělocvičně Základní školy Mokrá-Horákov uskutečnily lezecké závody
s názvem Ježíškovo popolézání. Členové horolezeckého oddílu připravili pro účastníky několik le-
zeckých cest, boulder, výdrž ve visu na campus boardu a silově vytrvalostní sestavu. 
Celkem se závodů účastnilo 26 lezců a 6 jich postupovalo do finále. Tomu nejmladšímu nebyly
ještě tři roky. 

44. ročník dálkového pochodu A jdem a 22. ročník cyklotrasy A jedem
Tělovýchovná  jednota  Mokrá-Horákov  pořádala  v sobotu  4.  května  v pořadí  již  44.  ročník
dálkového pochodu A jdem a 22. ročník cyklotrasy A jedem. Za slunečného počasí vyrazilo na trasy
celkem 144 pěších a 56 cyklistů. Opět bylo pro ně připraveno celkem osm tras – pět pro pěší (10,
17, 24, 35 a 50 km) a tři pro cyklisty (23, 33 a 57 km). Tradičně nejvíc zájemců se vydalo na
nejkratší trasu, ale našli se i čtyři odvážlivci, kteří ušli 50 km. 
Výtěžek ze symbolického startovného pořadatelé tradičně věnovali Fakultní dětské nemocnici Brno.
Finanční prostředky na zakoupení cen do tomboly poskytl dlouholetý sponzor akce Českomoravský
cement. 



4. Kap. Školství a zdravotnictví

Mateřská škola Mokrá-Horákov
Ředitelka – Jana Meserlová

Obhájení titulu Ekoškola
Už v roce 2015 se MŠ Mokrá-Horákov zapojila do programu Ekoškola. Jedná se o  mezinárodní
vzdělávací program, jehož hlavním cílem je, aby žáci snižovali ekologický dopad školy a svého
jednání na životní prostředí a zlepšili prostředí ve škole a jejím okolí. V případě, že nějaké školské
zařízení splní všechny podmínky, získá titul Ekoškola. Tím ale práce nekončí, protože každé dva
roky proběhne audit a škola musí titul obhájit. Program do aktivit školy zapojuje i rodiče.
V roce 2019 se projekt zaměřil  na téma voda. V rámci tohoto tématu se děti  o vodě dozvěděly
spoustu informací, viděly např. domácí čističku odpadních vod, hledaly nejbližší studánku, popř.
zalévaly dešťovou vodou na školní zahradě. 
Na podzim uskutečnil ekotým výlet do blízkého okolí s přespáním na chatě Jelenici. 

Akce školky
Kromě řady každoročních akcí se děti z mateřské školky v květnu 2019 podívaly do brněnského
Vida! Science centra, kde absolvovaly zajímavé programy (např. Putování s velrybou, Když kámen
promluví…), které centrum nabízí. Nové zajímavé prostředí a netradiční zprostředkování informací
určitě přispěly k tomu, že si děti řadu věcí velmi dobře zapamatovaly. 
Na podzim v programu školky nechyběly návštěvy v obecní knihovně, drakiáda či každoměsíční
divadelní představení. Na začátek prosince si žáci ze základní školy nachystali Den s čerty a 17.
12. se konaly tradiční vánoční dílny spojené se zpíváním u vánočního stromu. Děti taky vystupovaly
na vítání občánku a na slavnostním rozsvěcování vánočního stromu o první adventní neděli. 

Den s babičkou a dědou ve školce
1. října si ve školce připomínali Den seniorů. Pozvali babičky, dědečky a přišly i některé maminky
a paní knihovnice. Dědečkové a babičky si s dětmi hráli, zpívali a taky vyprávěli. Obě strany si ten
zvláštní den užily. 

Opravy ve školce
Během prázdnin přibylo na zahradě školky pítko pro děti a dlouho očekávané mlhoviště. V zadní
hale se musel opravovat strop a školka dostala nové videotelefony. Pracovní skupina opravila 
a natřela lavičky, stolky i koloběžky. 

Základní škola Mokrá-Horákov
Ředitel: Mgr. Tomáš Pětivlas, Ph.D.
Ve školním roce 2018/19 navštěvovalo ZŠ Mokrá celkem 363 žáků v 17 třídách. Pedagogický sbor
tvořilo  27  vyučujících  (11  na  nižším  a  11  na  vyšším  stupni,  z toho  5  učitelů +  5x  mateřská
dovolená),  9  pedagogických  asistentek,  4  vychovatelky  školní  družiny  a  4  externí  pracovníci
vyučující náboženství.
Dále se na provozu školy podílelo 7 správních zaměstnanců, z toho 1 administrativní pracovnice.
Ve školní jídelně pracovalo 6 kuchařek, vedoucí školní jídelny a jedna administrativní pracovnice.
Školní jídelna vaří pro žáky a zaměstnance základní školy a pro výdejnu stravy Mateřské školy
Mokrá-Horákov a Mateřské školy Hostěnice.  V rámci doplňkové činnosti  připravuje obědy pro
další strávníky. Celkem školní jídelna vydává téměř 600 obědů (cca 355 samotná škola a cca 190
mateřské školky).

Průběh vzdělávání
Výuka probíhala podle školního vzdělávacího programu. Pro podporu individualizace výuky byly
některé početné třídy v hodinách německého a anglického jazyka děleny na poloviny,  popř.  na
třetiny. 
Škola se opět zaměřila na rozvíjení čtenářské a informační gramotnosti a důraz byl znovu kladen
na 
regionální a ekologickou výchovu (škola důsledně dbá na třídění odpadu, 2x ročně pořádá sběr
starého papíru…). Sociální  gramotnost  žáků je celkově na dobré úrovni.  Dle testování  Scio je
úroveň klíčových kompetencí žáků ve srovnání s jinými školami velmi dobrá. 

Pro objektivní  zjišťování úrovně znalostí  a kompetencí  žáků škola tradičně využívala externího
testování společnosti SCIO. Studijní potenciál žáků ve většině testovaných ročníků a předmětů je



využíván optimálně, výsledky žáků v testech odpovídají úrovni jejich studijních předpokladů, oproti
předcházejícímu  roku  došlo  k výraznému  zlepšení v  matematice  v 5.  ročníku, pouze  průměrný
výsledek z matematiky dosáhli žáci 7. ročníku. 

Chování žáků odpovídalo až na výjimky dohodnutým pravidlům a školnímu řádu. Atmosféra školy 
a komunikace mezi žáky a učiteli byla otevřená se vzájemným respektem mezi žáky, učiteli i 
ostatními zaměstnanci. Výchovné problémy žáků jsou řešeny v souladu se školním řádem. Jedná se 
především o neplnění žákovských povinností a nevhodné chování ve vyučování.  

Většina žáků přistupuje k dění ve škole aktivně, navrhují, organizují nebo pomáhají při organizaci
řady školních i mimoškolních akcí, reprezentují školu na veřejnosti, podílejí se významnou měrou
na organizaci celé řady školních akcí.  K utváření kolektivů tříd a pozitivních vztahů mezi žáky
přispívají také pobyty žáků na sportovně-turistických kurzech, lyžařských kurzech a dalších akcích
konaných mimo školu.

Školní poradenské pracoviště
Školní  poradenské  pracoviště  fungovalo  na  ZŠ  Mokrá-Horákov  třetím  rokem.  Funkci  vedoucí
poradenského pracoviště zastávala Mgr. Petra Tannenbergová, Ph.D. Pracoviště mělo celkem 5
členů: školní metodik prevence, dva speciální pedagogové a od ledna 2019 školní psycholožka.
Schůzky členů ŠPP probíhaly 1x měsíčně, aktuální problémy se řešily ihned. Vedoucí ŠPP se sešla
s asistenty  pedagoga  4x  za  rok.  ŠPP  pracovalo  dle  plánu  práce,  který  byl  pravidelně
vyhodnocován. Hlavním cílem bylo poskytovat kvalitní poradenské služby učitelům, žákům 
i  jejich  rodičům  v následujících  oblastech: výchova  a  vzdělávání  žáků  se  specifickými
vzdělávacími potřebami, péče o žáky nadané a žáky s neprospěchem, problémy se školní docházkou
- neomluvená a vysoká omluvená absence, kariérní poradenství - profesní orientace žáků, prevence
sociálně  patologických  jevů,  podpora  vzdělávání  a  sociálního  začleňování  žáků  z odlišného
kulturního prostředí a s odlišnými životními podmínkami.
Ve školním roce 2018/19 měla škola celkem 98 žáků se specifickými vzdělávacími potřebami, z toho
33 žáků s podpůrnými opatřeními (PO) 1. stupně, 42 žáků s PO 2. stupně a 14 žáků s PO 3. stupně,
kterým byli ve většině případů doporučeni také asistenti pedagoga.

Profesní orientace žáků
Poradenství v oblasti profesní orientace je orientováno především na žáky 8. a 9. ročníku. S žáky
škola pracovala v předmětu Volba povolání, který byl zařazený do rozvrhu od 2. pololetí 8. ročníku
do konce 1. pololetí 9. ročníku. S předmětem bezprostředně souvisí akce typu miniveletrh středních
škol či rodičovská akademie o volbě povolání. 

Prevence sociálně patologických jevů
Na podporu třídních kolektivů byly uskutečněny téměř ve všech třídách týdenní školy v přírodě,
šesté  třídy  společně  v září  vyrazily  na  třídenní  adaptační  pobyt,  dále  výlety,  spaní  ve  škole,
sportovní akce a besedy a exkurze v rámci výuky.  Výborně probíhala spolupráce mezi žáky 1. A, 1.
B a 9. A „Strážní andělé“. Uskutečnily se tři lyžařské výcvikové kurzy a cyklo-vodácký kurz čtyř
tříd.

Ve své  činnosti  pokračoval  Žákovský  parlament.  Podařilo  se  mu uspořádat  dva velmi  úspěšné
žákovské  plesy.  Každého  z nich  se  zúčastnilo  přes  dvě  stě  žáků.  Škola  pokračovala v podpoře
adopce Vincenta Opundy z Keni, který začal studovat na střední škole. Příspěvek na jeho studium
žáci zvýšili na 14 400 Kč. Žákovský parlament dále zorganizoval dvě úspěšné soutěže ve sběru
starého papíru a schválil příspěvek 5000 Kč na adopci lachtana ze Zoo Zlín. Tradičně proběhla
beseda se starostkou obce Mokrá-Horákov.
Na posilování  přátelských vztahů mezi  žáky  se  podílela také  družina.  Měla tři  zcela naplněná
oddělení  a  pořádala  pro  děti  spoustu  vnitřních  i  venkovních  aktivit.  Ve  škole  se žáci  mohli
zúčastňovat práce kroužků. 

Počítačové vybavení
Ve zprávě za školní rok 2018/19 je uvedeno, že řešení stávající počítačové učebny je nevyhovující 
a vyžaduje celkovou rekonstrukci. 

Pedagogické praxe
Během školního roku byli na škole na pedagogické praxi 2 studenti Pedagogické fakulty MU Brno.



Ocenění žáků
Pochvala ředitele školy nebyla udělena.
Cena roku byla udělena za reprezentaci školy na celostátní pěvecké soutěži pro Šárku Malenovou
(7. B), Terezu Malovanou (4. B) a Amy Urbánkovou (3. A).
Výroční  cena byla  udělena žákyním  9.  ročníku:  Julii  Ženožičkové a  Elišce Růžičkové za
dlouhodobě výborné výsledky ve vzdělávání a příkladné chování a přístup během školní docházky. 
Pro výběr nejlepších žáků 1. stupně, kteří se zúčastňovali školních soutěží a aktivně se zapojovali
do života školy, připravila škola ve spolupráci s obcí zájezd za odměnu.  

Organizace soutěží a účast v soutěžích
Základní škola Mokrá-Horákov se tradičně účastní řady sportovních soutěží (např. Želešická růže,
florbalové soutěže, Pohár rozhlasu). Co se týká Poháru rozhlasu, zajišťovala naše škola v roce
2019 organizačně okrskové kolo. Za zmínku stojí, že v okresním kole skončilo družstvo mladších
žákyň na 5. místě a starší děvčata se umístila jako šestá. 
Kromě sportovních soutěží se žáci účastní také vědomostních a talentových klání. Ve školním roce
2018/19 se zdejším žákům podařilo probojovat do celostátního kola soutěže Karlovarský skřivánek.

Zájmové kroužky
Mimo družiny nabízela škola také celkem 10 zájmových kroužků, které navštěvovalo cca 130 žáků. 

Exkurze, projektové dny, besedy, výukové programy
Kromě lyžařských kurzů, sportovně-turistických kurzů, výletů a adaptačního pobytu zorganizovala
škola  v průběhu  školního  roku  2018/19  přes  dvě  desítky  projektových  dnů,  12  divadelních  či
filmových  představení,  4  vzdělávací  exkurze  a  v neposlední  řadě  také  akce,  na  nichž
spolupracovala s vedením obce. Deset akcí připravil žákovský parlament. 

Zapojení školy do mezinárodního projektu
Škola se zapojila do projektu Spolupráce v oblasti vzdělávání v přeshraničním regionu, který by 
měl fungovat od července 2018 do června 2021. 

Spolupráce školy s rodiči
Spolupráce se zákonnými zástupci žáků probíhala formou třídních schůzek a hovorových hodin 
a třídních akcí. Během roku škola připravila 2x třídní schůzky s celkovou účastí 613 rodičů a 3x
hovorové  hodiny (1213  jednání  rodičů  s vyučujícími).  Kromě  toho  se  uskutečnila  mimořádná
schůzka s rodiči tříd 3. A a 2. B kvůli řešení aktuálních problémů tříd. Rodiče jsou o vzdělávání
svých dětí  informováni  prostřednictvím elektronické žákovské  knížky  (ve 4.–9.  ročníku),  ostatní
klasickou žákovskou knížkou. Ve škole funguje pro zlepšení spolupráce mezi rodiči a školou Klub
rodičů.

Spolupráce školy s obcí
Obec  věnuje  stálou  pozornost  opravám  budovy  školy,  některé  provedla  jako  přímý  investor.
Příspěvek zřizovatele na provoz školy v roce 2018 pokryl její potřeby. Obec dlouhodobě podporuje
mimoškolní aktivity školy.  Škola ve spolupráci s obcí uspořádala řadu akcí (např. Den seniorů
v Domě  s  pečovatelskou  službou  v Horákově,  Mikulášskou  nadílku  pro  děti  v mateřské  škole,
Vánoční dílny, Vánoční koncert, vystoupení ke Dni matek, Mokerský běh…).

Spolupráce s dalšími subjekty
Při  organizování  exkurzí,  externích  výukových  programů  a  dalších  školních  akcí  škola
spolupracovala s řadou partnerů, mezi něž patří Dům dětí a mládeže Helceletova Brno (pobočka
Brno-Slatina,  detašované  pracoviště  v ZŠ  Mokrá),  Lipka  a  Rezekvítek  –  školská  zařízení  pro
enviromentální výchovu, Obecní knihovna v Mokré, Mahenova knihovna Brno, Moravské zemské
muzeum, Asociace sportovních školních klubů Brno-venkov, pavilon Anthropos, Planetárium Brno,
Sdružení pedagogů a škol se základním vzděláváním Tvořivá škola, Úřad práce Brno-venkov,
Pedagogicko-psychologická  poradna  Brno a  další. Spolupráce  pokračovala  také se
spádovými mateřskými školkami.

Školská rada se během roku sešla třikrát. Na svých jednáních mj. projednala výroční zprávu 
o činnosti školy za předchozí školní rok a návrh rozpočtu na rok 2019 (příspěvek zřizovatele na
provoz školy).



Realizace projektů financovaných z cizích zdrojů 
Od 1. 9. 2018 do 31. 12. 2019 realizuje škola projekt  „Šablony Mokrá II“ (operační program
Výzkum,  vývoj,  vzdělávání)  financovaný  z ESF  a  státního  rozpočtu.  Maximální  výše  podpory
projektu je 1 081 938 Kč. 
Od 1.  9.  2018  do  31.  8.  2020  realizuje  škola  projekt  SFŽP s  názvem Mokerská  učebna  pod
otevřeným nebem s celkově uznatelnými náklady projektu ve výši maximálně 242 059 Kč. (Výše
podpory je 205 750 Kč - 85 % celkových uznatelných nákladů).

Kontroly hospodaření
V listopadu 2018 byla provedena ze strany zřizovatele  veřejnosprávní  kontrola hospodaření  za
účetní období od 1. 1. do 31. 10. 2018 v souvislosti se změnou vedení obce. Kontrola konstatovala,
že účetnictví příspěvkové organizace je vedeno v souladu se zákonem.

Materiálně-technické podmínky vzdělávání
Materiálně-technické  podmínky  školy  pro  vzdělávání  jsou  dlouhodobě  na  velmi  dobré  úrovni.
Finanční prostředky od zřizovatele umožňují kvalitní rozvoj školy. 
Školní  jídelna  byla  vybavena  novou  myčkou  nádobí.  Učitelé  mohou  využívat  nově
zrekonstruovanou  sborovnu  včetně  kompletního  vybavení  a  zázemí.  Žákům je  k dispozici  nová
učebna speciální péče. Obměněno bylo několik počítačů a tři tabule ve třídách. 

Školní akademie
25. června se uskutečnil  v pořadí již  3.  ročník školní  akademie.  Nově bylo zvoleno prostředí  –
dopoledne  před  mediatékou,  odpoledne  na  fotbalovém  hřišti  pod  Horákovem.  Naštěstí  počasí
vyšlo.
Program byl velmi pestrý, zahrnoval pěvecká vystoupení, herecké výkony, taneční kreace 
i gymnastické sestavy. Akademie se konala pod záštitou obce a na odpolední program se mohla
přijít podívat i veřejnost. Akce měla velmi dobrou odezvu. 

Z činnosti ZUŠ Mokrá
Ani v roce 2019 nezapomněli žáci Základní umělecké školy Pozořice (pobočka Mokrá) připravit
koncert ke Dni matek, se kterým se představili v Klubu seniorů. 

Hudební škola Výuka umění
Ředitel školy – Radek Meluzín
Hudební škola působí v brněnském i vyškovském regionu a fungovala již 18. rokem.

Zdravotnictví
Odprodej stomatologické ordinace
Počátkem  roku  2019  stávající  zubní  lékařka  MUDr.  Hana  Kozlová  nabídla  k odprodeji  svoji
zavedenou stomatologickou ordinaci. Důvodem tohoto kroku byl její odchod do důchodu. K 30. 5.
2019 ukončila dr. Kozlová výkon své praxe a k 30. 6. 2019 schválila rada obce ukončení nájemní
smlouvy MUDr. Hany Kozlové na pronájem zubní ordinace. Zároveň rada schválila smlouvu 
o pronájmu zubní ordinace společnosti AP stomatologie a souhlasila s umístěním sídla společnosti
na adrese Mokrá 357. Předpokládané datum zprovoznění nové ordinace bylo stanoveno na 1. 1.
2020. Svoji praxi by měli v Mokré-Horákově otevřít dva mladí lékaři – MDDr. Aneta Jurásková 
a MDDr. Petr Hřebíček. 

5. Kap. Počasí
Leden
Počínaje druhým lednem začalo slabě sněžit.  Drobné sněžení pokračovalo během následujících
sedmi dní. I když srážky nebyly nijak vydatné a ve zbývající části ledna už sníh skoro nepadal,
v porovnání s dlouhodobým průměrem byl celkový úhrn srážek na cca 139 %. Z hlediska teplot
byla závěrečná dekáda měsíce výrazně chladnější. Teploty i přes den zůstávaly lehce pod bodem
mrazu a v noci klesaly až k mínus deseti stupňům. 

Únor
Začátkem  února  přišla  obleva  a  déšť.  Vysoké  teploty  se  udržely  a  28.  února  byla  naměřená
maximální teplota nad 17 stupňů. Téměř nepršelo a převažovala polojasná obloha. 



Březen
Co  do  srážek  byl  březen  o  něco  příznivější  než  únor.  Pršelo  zhruba  3x  a  naměřené  teplotní
maximum poslední březnový den mělo hodnotu necelých 20 stupňů. Minima se ve druhé dekádě
ještě pohybovala těsně pod nulou. Opět jsme zaznamenali hodně polojasných dnů, několik jich bylo
i skoro jasných. 

Duben
Ani  duben nevylepšil  srážkovou bilanci.  Dvakrát  slabě  zapršelo,  což  odpovídalo  zhruba 63 %
dlouhodobého průměru. Dubnové teploty byly vysoké. Teplotní maximum z 26. mělo hodnotu skoro
26 stupňů. Jen jednou se teplota v noci dostala pod bod mrazu. 

Květen
V květnu zapršelo o něco víc a denní i noční teploty byly relativně vysoké, ale tropické dny jsme
nezaznamenali. 

Červen
Série  pěti  tropických  dní  po  sobě  přišla  ve  druhé  červnové  dekádě.  Ani  pak  se  teploty  příliš
nesnížily a další tropické dny udeřily koncem června. Od poloviny měsíce se ohlásilo také několik
bouřek. Obloha byla převážně polojasná či skoro jasná.

Červenec
Stejně jako v červnu i v červenci jsme mohli napočítat osm tropických dnů. Pršelo poměrně málo 
a zabouřilo jen jednou. 

Srpen
Druhý prázdninový měsíc přinesl  vláhy o něco víc ve srovnání s červencem. Zhruba jednou za
týden vždy napršelo. Rtuť na teploměru se šplhala vysoko a v každé ze srpnových dekád se vyskytlo
několik tropických dnů. 

Září
Prvního  září  připadlo  na  neděli  a  příroda  nám  poskytla  jakési  rozloučení  s létem  v podobě
posledního tropického dne roku 2019. Hned druhého září provázel děti do školy déšť a výrazné
snížení teplot. Zářijové srážky odpovídaly 119 % dlouhodobého průměru. 

Říjen
Říjnové teploty už odpovídaly podzimu a jen zřídka vystoupaly nad 20 stupňů. Ty noční ojediněle
klesly mírně pod nulu. Srážky byly lehce nadprůměrné.

Listopad
Teploty v listopadu opět o poznání nižší, v noci také ojediněle pod nulou, srážky opět mírně nad
průměrem.

Prosinec
První sněhový poprašek nadcházející zimy se objevil 3. prosince, drobně sněžilo na začátku druhé
prosincové dekády a v závěru měsíce. Před Vánocemi a mezi svátky pršelo. Teploty přes den nad
bodem mrazu, často i v noci. 

V letech 2016 – 2018 jsem do zápisu uváděla, že se pouze prohluboval srážkový deficit. Rok 2019
byl z pohledu srážek o něco pozitivnější. Údaje za Jihomoravský kraj udávají, že celkově byl úhrn
srážek  o  5  %  lepší,  než  je  dlouhodobý  průměr.  Ovšem  z hlediska  teplot  byl  prý  rok  2019
nejteplejším od roku 1775!

       6. Kap. Pohyb obyvatelstva

Počet narozených dětí za rok 2019: celkem 20 (Mokrá 18, Horákov 2)
Počet přistěhovaných občanů: celkem 65 (Mokrá 57, Horákov 8)
Počet odstěhovaných občanů: celkem 58 (Mokrá 38, Horákov 20)
Počet zemřelých: celkem 25 (Mokrá  21, Horákov 4)
Celkový počet obyvatel Mokré-Horákova – 2 749 (Mokrá 2064, Horákov 685)



Nejstarší občané v roce 2019
Mokrá: nejstarší muž –      pan Václav Vaňáček, 1924, Mokrá 187

nejstarší žena –      paní Lidie Luňáčková, 1922, Mokrá 40
Horákov: nejstarší muž – pan Michal Černák, 1930, Horákov 181

    nejstarší žena – paní Marie Ruibarová, 1925, Horákov 121
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